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لزوم همکاری
 همه دستگاه ها برای 
حل مشکلات استان

■ با مسوولیت سردبیر
و  قابلیت ها  از  سرشار  گلستان  استان 
 پتانسیل های متعدد در زمینه های مختلف است. 
استان  ماهیت مشکلات و چالش های 
نیازمند  آنها  حل  که  است  ای  گونه  به 
برنامه ریزی، تدبیر، پیگیری و قاطعیت 
است. اجرایی  های  دستگاه   همه 
با  را  استان  متوالی  های  خشکسالی 
و  است  کرده  مواجه  جدی  مشکلات 
بارندگی  وجود  با  هم  امسال  متاسفانه 
همچنان  داشتیم  که  خوبی  های 
حکمفرماست. خشکسالی   شرایط 
خاک استان از خشکسالی آسیب دیده و منابع 
 آب زیرزمینی نیز به شدت تحت فشار است.
و  بالاست  استان  در  بیکاری  نرخ 
قطب  را  خود  که  استانی  برای  این 
 کشاورزی کشور می داند پسندیده نیست.
هنوز  استان  بودن  مسافرپذیر  وجود  با 
 زیرساخت های گردشگری مناسبی نداریم.
پروژه های نیمه تمام، واحد های تولیدی 
تعطیل  نیمه  یا  شده  تعطیل  صنعتی  و 
نشان می دهد که انگیزه کسب و کار کم 
رنگ شده است و برای حل این مشکل 
و  تسهیلات  با  گذاران  سرمایه  از  باید 
کنیم.  جدی  حمایت  خاص   توجه 
در شرایط امروز، همکاری و هم افزایی همه 
دستگاه ها برای حل مسائل و مشکلات 
استان یک ضرورت است بنابراین تلاش 
جدی برای رفع موانع کلان توسعه و بهبود 
معیشت مردم باید به عنوان اولویت های 
 کاری مدیران استان مورد توجه قرار گیرد.
از سوی دیگر حضور و مشارکت مردم 
در امر توسعه ، ضروری و اجتناب ناپذیر 
است. عدم توجه به مشارکت مردمی و 
نادیده گرفتن نقش مردم به عنوان یکی از 
عوامل اصلی توسعه و در نتیجه عدم بهره 
گیری از این مهم عامل بزرگ شکست 
این  بر  بود.  خواهد  توسعه  های  برنامه 
اساس استراتژی های توسعه حتما باید 
 مبتنی بر رویکرد مشارکت مردمی باشد.
استفاده از ظرفیت نخبگان دانشگاه ها در 
استان و احترام به همه تجربه ها و صاحبان 
واستفاده  قوت  نقاط  تقویت  و  فضل 
درست از مزیت های نسبی و ظرفیت های 
اختصاصی استان نظیر کشاورزی می تواند 
 در بهبود معیشت مردم استان تأثیرگذار باشد.
اینکه  بر  مشروط  استان  ارشد  مدیریت 
در انتخاب مدیران متخصص و کارآمد 
و  ظرفیت  از  و  دهد  به خرج  وسواس 
نیروی انسانی کارآزموده بهره لازم را ببرد 

می تواند به توسعه استان کمک کند.
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طرح قراردادی کشت گندم 
در اراضی گلستان اجرا می شود
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برای رفع چالش های موجود 

ناگزیر به استفاده از فناوری نوین هستیم

کتابفروشی های گرگان

سردبیر: اقتصاد و تامین معیشت امروز 
معضل اول کشور است زیرا این بخش 
درواقـع  ندارد.  را  لازم  امنیت  و  ثبات 
به  زمانی  اقتصـادی  ورشـد  توسـعه 
اقتصـادی  امنیـت  که  آید  می  دست 
بـرای سـرمایه گذار وجود داشته باشد. 
بنابراین تا نتوانیم امنیــت اقتصــادی 
و  جذب  از  صحبت  کنیم  فراهم  را 
هاون  در  آب  گذار،  سرمایه  جلب 
حاصل.  بی  قدر  همان  است،   کوبیدن 
دولت  است  ماهی  چند  که  امروز 
سیزدهم روی کار آمده و فعالیتش در 
جدید  انتصابات  با  نیز  گلستان  استان 
که  امیدوارند  استان  مردم  شده   آغاز 
جهش و رشد اقتصادی مطلوبی را شاهد 
همراهش  به  اقتصادی  رشد  باشند 
دولتی  اگر  و  آید  می  رفاه  و  اشتغال 
فبهاالمراد. کند  تامین  را  آن   بتواند 
برای  مناسب  بسترهای  کردن  فراهم 
و  داخلی  گذاران  سرمایه  از  حمایت 
بدون   ، خارجی  های  سرمایه  جذب 
نیست  ممکن  اقتصادی  امنیت  تامین 

این  حصول  برای  شرط  اولین  پس 
است. بخش  این  در  امنیت  تامین   امر 
گذاری،  سرمایه  و  اقتصادی  امنیت  با 

شرایط برای کار و تلاش فراهم خواهد 
شد و طرح های سرمایه گذاری و فعالیت 
بهره  و  اجرا  مرحله  از  اقتصادی  های 

برداری تا پایان کار بدون هیچ مشکلی 
 و طی یک روند سالم به انجام می رسد.
اگر قادر به تامین امنیت اقتصادی باشیم 
یافتگی  توسعه  ترین شاخص  به مهم 
دست یافته ایم و  امنیت سرمایه گذاری 
 و امنیت اشتغال و درآمد مهیا خواهد بود.
اگرسنگ اندازی ها و بروکراسی های 
همچنان  همیشگی  مرسوم  و  پیچیده 
سایه بر سر سرمایه گذاران افکند هیــچ 
ســرمایه گذاری رغبــت نخواهد کرد 
که در استان فعالیت هــای اقتصــادی 
انجـام دهـد پس هر چه زودتر بستر را 
 برای فعالیت سرمایه گذاران آماده کنید.
به  که  ببینید  باید  گام  اولین  در 
و  طبیعی  منابع  از  برخورداری  رغم 
چـه  انسانی   و  اقلیمی  استعدادهای 
اقتصـادی  امنیـت  موانعی  و  عوامـل 
انــدازد؟ می  مخاطــره  بــه  را   استان 
زبده  کارشناسان  کمک  به  آن  از  پس 
دنبال  به  کارآزموده  متخصصین  و 
پذیری  آســیب  که  باشید  راههایی 
 اقتصــاد استان  را بــه حداقــل برســاند.

سرمایه گذاری 
امنیت می خواهد

www.golshanemehr.com

   امروز که چند ماهی است دولت سیزدهم روی کار آمده و فعالیتش در استان گلستان نیز 

با انتصابات جدید آغاز شده  مردم استان امیدوارند که جهش و رشد اقتصادی مطلوبی را شاهد باشند.

در حال حاضر مشکلات بازار و بازاریابی از مهم ترین عوامل موجود بر سر راه توسعه
 بخش کشاورزی و ازمهم ترین موانع توسعه ی صادرات محصولات کشاورزی استان گلستان است
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برای رفع چالش های موجود ناگزیر 
به استفاده از فناوری نوین هستیم

شهردار گرگان از لزوم استفاده از فناوری های 
نوین برای رفع چالش های مدیریت شهری 
عمومی،  روابط  گزارش  به  گفت.  سخن 
اندیشی  نشست هم  در  محمدرضا سبطی 
راه اندازی سامانه های مکانی و شهرسازی 
شهرداری گرگان با همکاری شهرداری کرج 
مدیریت شهری  داشت:  اظهار  برگزار شد، 
وارد مرحله ای از خدمات رسانی شده که 
باید رویکرد خود را نسبت به گذشته تغییر 
دهد. سبطی تصریح کرد: مدیران و کارکنان 
شهرداری به این واقعیت که در گذشته چالش 
هایی داشته ایم واقف هستند و اکنون زمان آن 
رسیده که این چالش ها را برطرف کنیم. وی 
بیان کرد: برای رفع چالش ها و موانع موجود 
در حوزه مدیریت شهری ناگزیر هستیم از 
فناوری های نوین استفاده کنیم. شهردار گرگان 
ابراز امیدواری کرد: شهرداری گرگان به کمک 
GIS به موفقیت های روزافزون در حوزه 
کند. سبطی  پیدا  ای دست  خدمات رسانه 
شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون  از 
خواست مباحث مربوط به سامانه اطلاعات 
جغرافیایی )GIS( را با سرعت بیشتر و در 

زمان کوتاه تر به نتیجه مطلوب برساند.

۱۴ میلیارد اقلام احتکاری
 در گلستان کشف شد

جانشین فرمانده انتظامی گلستان از کشف ۱۴ 
میلیارد و ۸۳۴ میلیون ریال کالای احتکاری و 
دستگیری چهار متهم در این راستا در استان 
خبرداد. سرهنگ فرزاد تاجره اظهارکرد: در 
راستای مبارزه با احتکار کالا، طرح های نظارتی 
افزایش  استان  سطح  در  این خصوص  در 
یافت.جانشین فرمانده انتظامی گلستان از بسیج 
همه نیروها در این راستا خبرداد و گفت: با 
تلاش نیروهای پلیس اقتصادی چهار پرونده 
در خصوص احتکار تشکیل شد. وی اضافه 
کرد: سه هزار لیتر روغن موتور و ضدیخ، ۱۲۶ 
تن گندم و ۱۲ تن سبوس احتکاری در این 
طرح کشف شد. تاجره بیان کرد: کشف پنج 
تن خوراک دام و ۱۸ تن توتون احتکاری هم 
از دیگر دستاوردهای این طرح بوده است.طبق 
گفته جانشین فرمانده انتظامی استان گلستان در 
این عملیات چهار متهم دستگیری و بعد از 
تشکیل پرونده تحویل مراجع قضایی شدند.
وی همچنین ارزش اقلام کشف شده را ۱۴ 

میلیارد و ۸۳۴ میلیون ریال اعلام کرد.

هیچ سهم گلستان از گردشگری خارجی

برخورداری  وجود  با  محبی-  اعظم 
گلستان از آثار فاخر گردشگری و جاذبه 
های منحصر به فرد، اما این استان نتوانسته 
در زمینه جذب گردشگر خارجی موفق 
به سبب برخورداری  عمل کند.گلستان 
و  طبیعی  تاریخی،  متعدد  جاذبه های  از 
جذب  برای  بالایی  پتانسیل  فرهنگی 
گردشگر خارجی داشته اما این سرزمین 
کهن نتوانسته از این ظرفیت ها به درستی 
الگوی  طبق  که  حالی  ببرد.در  بهره 
از  برخی  کشور،  گردشگری  کلاسیک 
شهرها مانند شیراز، اصفهان و یا مشهد 
به عنوان اصلی ترین مقاصد گردشگری 
خارجی در کشور هستند اما گلستان با 
بهره مندی از جاذبه های منحصر به فرد 
می تواند به یک کانون نوین گردشگری 
تبدیل شود. براساس ملاحظات ترسیم 
شرایط  اکنون  هم  کرونا،  ستاد  شده 
کشور  در  خارجی  گردشگران  حضور 
فراهم شده و گلستان هم می توانند در 
یک  عنوان  به  را  خود  پساکرونا  دوران 
گردشگران  جذب  برای  مستعد  منطقه 
معرفی کنند. طبق آمارها در سنوات قبل 
از کرونا حدود ۶ هزار گردشگر خارجی 
سالانه از گلستان بازدید می کردند که این 
نبودن  فراهم  کنار  در  نشان می دهد  امر 
در  گلستان  گردشگری،  زیرساخت ها 
حوزه اطلاع رسانی و تبلیغات هم اقدام 
قابل قبولی انجام نداده است.گلستان از 
داشتن سایت های گردشگری چند زبانه 
و بین المللی برای معرفی جاذبه های خود 
محروم بوده و همچنین تولیدات و آثار 
تدوین شده در سیمای گلستان هم بسیار 
و  نظر سمعی  از  و  است  انگشت شمار 
جذابیت های  و  معرفی  توان  بصری 
گلستان را ندارد. هرچند در سال گذشته 
مدیرکل گردشگری گلستان از آغاز طرح 
تهیه فیلم و عکس از مراکز گردشگری 
استان خبر داد اما با گذشت حدود یک 
سال هیچ اثری در این راستا مشاهده نشده 
است. یکی از موضوعاتی که در استان 
مغفول مانده استفاده از توان و ظرفیت 
اینستاگرام،  مانند  اجتماعی  شبکه های 
توئیتر، فیس بوک و غیره برای تبلیغات 
است. اگرچه دسترسی به برخی از شبکه 
اجتماعی در کشور دچار محدودیت هایی 
است اما باید بپذیریم یکی از ارزان ترین 
و در دسترس ترین ابزارها برای معرفی 
مرزها  سوی  آن  در  گلستان  جاذبه های 
همین شبکه های اجتماعی هستند که باید 
به صورت چند زبانه و با ارائه تولیدات 
جذب  زمینه  کیفیت  با  رسانه ای  چند 
شرکت های  یا  و  گردشگران  بیشتر 

گردشگری را فراهم کنند.

تولید محتوا و تبلیغات نداریم
رئیس انجمن صنفی راهنمایان گردشگری 
برای  گفت:  خصوص  این  در  گلستان 
تولید  به  نیاز  خارجی  گردشگر  جذب 
محتوا و بازاریابی است و اگر گردشگر 
کند  دیدن  نقطه ای  از  بخواهد  خارجی 
باید در مورد آن جاذبه آگاهی و اطلاعاتی 
داشته که می تواند آن را از طریق تبلیغات و 
نمایشگاه ها و غیره کسب کرده باشد.یحیی 
جلالی فر افزود: گلستان جزو استان های 
است که هیچ گونه تولید محتوا و بازاریابی 
برای جاذبه های آن انجام نشده و گردشگر 
خارجی هم به شکل خاص و چشمگیر 
به آن سفر نمی کند یعنی تعداد گردشگران 
مانند  شهرهایی  به  نسبت  آن  خارجی 
اصفهان، یزد، کرمان، شیراز و غیره نزدیک 
به صفر است لذا این دغدغه هم برای 
مسئولان وجود ندارد که زیرساخت هایی 

برای  جهانی  استانداردهای  با  متناسب 
کنند. ایجاد  جذب گردشگران خارجی 
وی بیان کرد: برخی از جاذبه های ثبت 
شده جهانی مانند راه آهن و جنگل های 
مشترک  استان ها  از  برخی  با  هیرکانی 
نقطه ای  به  خارجی  گردشگر  و  است 
سفر می کند که برای آن آدرس دهی شده 
باشد.جلالی فر با بیان اینکه ما حتی برای 
گردشگری داخلی هم زیرساخت نداریم، 
گفت: هر گردشگر خارجی که در استان 
فرهنگ  با  دارد  دوست  می یابد  حضور 
و اقوام و جاذبه های تاریخی بیشتر آشنا 
شود و ما راهنمای خارجی نداریم که این 

گردشگران را هدایت کند.

بازار هدف گلستان مشخص نیست
گلستان  گفت:  گردشگری  دکتری  یک 
گردشگران  برای  لازم  جذابیت های 
خارجی را دارد به طور مثال برج قابوس، 
بناهای فرهنگی، فرهنگ و آداب و رسوم 
ترکمن صحرا و شیوه سنتی زندگی اقوام 
همچون یک موزائیک فرهنگی کنار هم 
بیان  با  سقایی  است.مهدی  شده  چیده 
سنجیده  باید  گردشگری  قابلیت  اینکه 
شود، افزود: جذابیت شرط لازم بوده ولی 
کافی نیست لذا باید قابلیت یعنی محصول 
گردشگری هم فراهم شود.وی با اشاره به 

اینکه جذابیت موجود است اما زیرساخت 
موجود نیست، اضافه کرد: آیا دسترسی به 
همان جاذبه ها ممکن است؟ آیا خدمات 
اقامتی،  خدمات  شامل  نوازی  مهمان 
پذیرایی، تفریحی، بهداشتی، ورزشی و 
تعریف  تورهای  آیا  است؟  فراهم  غیره 
شده وجود دارد؟ آیا سرمایه گذاری انجام 
شده تا گردشگر جذب شود؟ و همه اینها 
دست به دست هم می دهند که محصول 
باشد. داشته  عرضه  قابلیت  گردشگری 
سقایی گفت: باید بازارهای گردشگری 
از  بعد  هدف گلستان مشخص شده و 
شناسایی نسبت به تبلیغات اقدام کرد و 
تور تعریف کنیم تا گردشگری پا بگیرد اما 
هم اکنون هیچکدام از اینها فراهم نیست 
و ما نمی دانیم بازارهای هدف گردشگری 
کدام هستند؟این استاد دانشگاه توضیح 
داد: باید بدانیم در بازار هدف چه ابزارهای 

تبلیغاتی و اطلاع رسانی عمومیت دارد 
اگر  می کنند؛  استفاده  آنها  از  مردم  و 
تلویزیون یا فضای مجازی یا شیوه های 
گیریم. کار  به  را  آنها  است  دیگری 
تبلیغ را هم مهم برشمرد و  وی شیوه 
گفت: نرُم جهانی برای بازدید گردشگر 
یونسکو  ثبت شده در  آثار  از  خارجی 
آیا  است،  گردشگر  هزار   ۵۰ سالانه 
از  خارجی  گردشگر  هزار   ۵۰ سالانه 

برج قابوس بازدید می کنند؟
یعنی  گردشگری  کرد:  تأکید  سقایی 
تداوم جریان گردشگر از مبدا به مقصد 
باید  که  گردشگری  فصول  طول  در 
تورهایی تعریف شده و با برنامه ریزی 

به یک نقطه سفر کنند.

برنامه مدون برای گردشگری نداریم
مشکل  درصد   ۵۰ کرد:  عنوان  وی 
جذب گردشگر خارجی مسأله کشوری 
است و ۵۰ درصد آن به مدیران استانی 
برمی گردد؛ وقتی در مقیاس ملی جذب 
استان  گردشگر خارجی ضعیف است 
نمی تواند  هم  گلستان  مانند  حاشیه ای 
گردشگر خارجی جذب کند.سقایی با 
انتقاد به اینکه ما مطالعات و برنامه های 
نداریم،  گردشگر  جذب  برای  جامع 
آیا  که  بگیریم  تصمیم  باید  افزود: 

می خواهیم گردشگری ما توسعه یابد یا 
خیر در نتیجه الزامات و زیرساخت های 
ما  کرد:  بیان  وی  کنیم.  فراهم  را  آن 
»تله  مانند  می دهیم  زیاد  کلی  حکم 
کابین باعث جذب گردشگر می شود« 
و دیوار دفاعی گرگان را با دیوار چین 
مقایسه می کنیم، ما نمی توانیم خوشایند 
تحمیل  خارجی  گردشگر  به  را  خود 
کنیم.سقایی با بیان اینکه در کشورهای 
مقاصد گردشگری الزامات و برنامه های 
داد:  ادامه  است،  گرفته  شکل  کلان 
ما  پول گردشگری  با  اکنون  ترکیه هم 
برابر  این کشور ۱۰  سدسازی می کند، 
درآمد  گردشگری  از  ما  نفت  فروش 
است  این  دلیل  به  اینها  همه  و  دارد 
که ترکیه از سال ۱۹۷۶ برنامه آمایشی 
تنظیمی بر پایه گردشگری داشته و هم 
اکنون نتایج آن را برداشت می کند؛ آنها 
بازارها را مطالعه کردند لذا گردشگری 

کار یک شبه نیست.

۴ اثر ثبت شده جهانی
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری گلستان هم گفت: گلستان 
که  داشته  جهانی  شده  ثبت  اثر  چهار 
شامل برج قابوس، جنگل های هیرکانی، 
احمد  است.  راه آهن  و  ترکمن  دوتار 
قابوس  برج  جوار  در  افزود:  تجری 
توریست  برای  زبانه  چند  تابلوهای 
همچنین  و  شده  نصب  خارجی 
بروشورها،  از  آن  بیشتر  معرفی  برای 
و  زبانه  دو  مجازی  فضای  تولیدات 
تراکت های چند زبانه استفاده می کنیم.
اینکه قبل از کرونا سالانه  بیان  با  وی 
خارجی  گردشگر  هزار   ۶ حدود 
کرد:  اضافه  می شدند،  گلستان  وارد 
گلستان  گردشگری  پورتال  و  سایت 
برای  غیره  و  تاریخی  آثار  معرفی  با 
حال  در  خارجی  گردشگران  استفاده 
را  نهایی خود  مراحل  بوده و  طراحی 
می گذراند و به زودی رونمایی خواهد 
شد.گلستان برای رهایی از دغدغه های 
مزمن اقتصادی و حل چالش بیکاری 
در  سرمایه گذاری  جز  به  راهکاری 
باید  لذا  ندارد  گردشگری  بخش 
این  در  مدونی  و  جامع  برنامه های 
ظرفیت های  کرد.معرفی  تدوین  راستا 
در  رسانی  اطلاع  طریق  از  استان  این 
مرزی،  برون  تلویزیونی  شبکه های 
شبکه های  یا  و  اینترنتی  سایت های 
حضور  زمینه  می تواند  اجتماعی 
خارجی  و  داخلی  گردشگران  پررنگ 
را فراهم کرده و سرانه درآمدی مردم 

را افزایش دهد.
0۱73225۱3۱6

گلستان چهار اثر ثبت شده جهانی داشته که شامل برج قابوس
، جنگل های هیرکانی، دوتار ترکمن و راه آهن است.
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کتابفروشی های
 گرگان

■ محمد انصار

هفته کتاب بهانه ای شد تا به کتابفروشی 
های شهر گرگان نگاهی بیندازم. قدیمی 
و  قمری  آقایان  کوشش  به  آنها  ترین 
کمالی در خیابان پهلوی )خمینی( راه 
اندازی شدند. مرحوم رمضان سمنانی 
روی  روبه  مرکزی  کتابفروشی  نام  با 
آغاز  را  خود  کار  )خیام(  کاروان  هتل 
آقایان صحرایی و دیانی  کرد. مشترکاً 
در میدان شهرداری و رحمت ولی نژاد 
کتابفروشی  کنار کوچه زرین گل،  در 
سال  در  قاسم  ابن  غلامرضا  داشتند. 
محله  در  را  بابک  کتابفروشی   ۱۳۶۷

شیرکش به پا کرد. همچنین کتابفروشی 
دیگری با نام اندیشه در چهار راه میدان 
مدیریت  با  اوستا  کتابفروشی  داشتیم. 
چهار  نزدیکی  در  واعظی  علی  آقای 
کتابفروش  بود.  گرگانپارس  تابلو  راه 
صفا با مدیریت مرحوم خلیل غفاری 
قبلًا  او  بود.  فرمانداری  به روی  رو 
اسلامی  شورای  مجلس  کتابخانه  در 
بود.  کتابشناس  خودش  می کرد.  کار 
کتابخانه ی پرباری هم داشت که بخشی 
از آن را به کتابخانه های مسجد جامع 
و میرداماد اهدا کرد. همه این کتابفروشی 
ها بسته شدند.اکنون کتابفروشی جنگل، 
با مدیریت محمد ملکی قدیمی ترین 
سال  در  آن  است.  شهر  کتابفروشی 
۱۳۵۲ با نام کاوه در خیابان گرگانجدید 
آغاز کرد. سپس در سال  را  کار خود 
به  و  گذاشت  را جنگل  نامش   ۱۳۵۷
کتابفروشی  آمد.امروزه  پاساژ شیرنگی 
ها سه دسته هستند. دسته اول به فروش 
کتاب های دانشگاهی، کنکوری و کمک 
همگی  آن ها  هستند.  مشغول  درسی 
مهتاب  پاساژ  کتابفروشی های  همانند 
مشهد در یکجا واقع شده اند. مشتریان 
هم  خوبی  درآمد  و  است  زیاد  آنها، 
جلالی  صفر  آن،  بنیانگذار  دارند. 
خیابان  در   ۱۳۵۸ سال  در  او  بود. 
خمینی )کنار مطب دندانپزشکی دکتر 
دیلمی( کارش را آغاز کرد. سپس در 
بیستم  آفتاب  کوچه  به   ،۱۳۶۳ سال 
دارد.  اکنون چند شعبه در شهر  آمد. 
دانشجو  های  کتابفروشی  او  بستگان 
دانشسرا  و  فرهنگ  یوسفی(،  )همت 
را به راه انداختند.دسته دوم سرزمین 
کتاب، شهر کتاب و کتابفروشی سرو 
التحریر،  لوازم  فروش  با  که  هستند 
ظروف، مجسمه، تابلو، وسایل تزئینی 
ها،  وسایل  این  می کنند.  کاسبی  و... 
کتاب  و  گذاشته اند  مردم  دید  در  را 
ها را به حاشیه )طبقات بالا و پایین( 
کم  ها،  آن  فروش  که  چون  برده اند 
است. برخی از مردم، برای خرید این 
وسایل، به آن جا می آیند و سری هم 

به کتاب ها می زنند. سرانجام با خرید 
یک کتاب )هر چند کوچک( از آن جا 
بیرون می روند. دلیل اصلی به حاشیه 
آمدن  پایین  کتابفروشی،  کار  رفتن 
به سوی  رفتن  و  مردم  مطالعه  میزان 
فضای مجازی است. حقیقتی است که 

نمی توان آن را نادیده گرفت!
حدودی  تا  اگرچه  هم  کتاب  خانه 
جزء این دسته از کتابفروشی هاست 
اما کمی با آنها، تفاوت دارد. بر درب 
زیبا و جذاب  این شعار  ورودی اش، 
زنده  کتاب  جا  )این  است:  آورده  را 
مانند  جانبی  برنامه های  آنجا  است.( 

نقد  و  معرفی  جلسات  شعرخوانی، 
و  مجلات  می کند.  برگزار  را  کتاب 
فروش  به  را  گوناگونی  فصلنامه های 
می رساند. مدیر آن )پوریا میدانی( از 
کارش لذت می برد و با افتخار سالگرد 
بازگشایی آنجا را جشن می گیرد، این 
انجام بدهند. باید دیگران هم  کار را 
جنگل،  های  کتابفروشی  سوم  دسته 
فرهنگ، دانشوران و آژینه هستند. به 
جهت علاقه کتابفروشان و یا کوچک 
بودن محیط شان، غیر از کتاب چیزی 
بودن  فرهنگی  در  البته  نمی فروشند. 
شکی  آژینه،  کتابفروشی  صاحب 
نیست. مدیر آن سید حسین میرکاظمی 
نویسان  رمان  و  نویسان  داستان  از 
خوب معاصر ایران است. آنجا، دفتر 
انتشارات و پاتوق اهالی فرهنگ و هنر 
تعطیل   ۱۳۹۲ سال  در  متأسفانه  بود. 

شد. کتابفروشی دانشوران با مدیریت 
عیسی وحدانی در بلوار جانبازان، علاوه 
می دهد. امانت  هم  کتاب  فروش،  بر 
قدس  آستان  شاهد،  های  کتابفروشی 
نهادهای  پشتیبانی  با  کتاب  پاتوق  و 
دولتی اداره می شوند.بزرگترین ضعف 
کتابفروشی های گرگان، این است که 
کمتر در آنجا کتاب های مرجع و آثار 
نویسندگان استان گلستان دیده می شود.
خرید  توانایی  که  مردمی  از  برخی 
کتاب های نو را ندارند، به سوی خرید 
بازار  جمعه  در  دوم  دست  کتاب های 
کتاب و جاهای دیگر می روند. سالهاست 
بانک  مرکزی  شعبه  پله های  روی  که 
مسکن، دستفروشی کتاب را می دیدیم. 
امروزه این کار فقط در چهار نقطه شهر 
دیده می شود. اما چند مغازه برای فروش 
دسته دوم کتاب داریم. یک نمونه آن، در 
پاساژ ملت )با مدیریت آقای مازندرانی( 
قرار دارد.جمعه بازار کتاب که در پارک 
شهر قرار دارد، چیز دیگری است که هر 
هفته بیشتر کتابدوستان به آنجا می روند. 
زیرا در آنجا، برخی کتاب های قدیمی 
چشم  به  کمیاب  پژوهشی  منابع  و 
می خورد که به کار اهل قلم می آید. اما در 
کتاب فروشی ها، فقط کتاب های جدید 
است.نمایشگاه های کوچک و خیابانی و 
نمایشگاه سراسری بزرگ استانی، اگر چه 
به درآمد کتابفروشی ها آسیب می زنند، اما 
کمک بزرگی به اهل فرهنگ می کنند. 
در نمایشگاههای کوچک، کتاب های 
عمومی به فروش می رسد یکی از آن ها 
در گذشته، در پارک شهر بود، که پس 
از چند سال، تعطیل شد.  در نمایشگاه 
سراسری، کتاب های خوبی یافت می شد 
که متأسفانه چند سالی هست که به دلیل 

کرونا برگزار نمی شود.
کار  کتابفروشی،  اینکه  آخر  سخن 
می خواهد.  علاقه  نیست.  پردرآمدی 
شاید به این دلیل بوده که در طول یک 
قرن، چندان افزایش تعداد کتابفروشی 

ها را نداشتیم.
■  پژوهشگر
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طرح قراردادی کشت گندم 
در اراضی گلستان اجرا می شود

گلستان  بازرگانی  خدمات  و  مدیرکل غله 
گفت: طرح قراردادی کشت گندم در ۵۵ 
می  اجرا  گلستان  اراضی  از  هکتار  هزار 
سید خالق سجادی شامگاه یکشنبه  شود.  
اظهارکرد: طرح حمایتی کشت قراردادی گندم 
در ۵۵ هزار هکتار از زمین های کشاورزی 
کشاورزی، شرکت  جهاد  به همت  گلستان 
خدمات کشاورزی و غله گلستان اجرا می 
شود.مدیرکل غله و خدمات بازرگانی گلستان 
افزود: کشاورزان می توانند با مراجعه به مراکز 
با  حمایتی،  خدمات  و  کشاورزی  خدمات 
سازمان جهاد کشاورزی قرارداد منعقد کرده و 
برای اخذ خدمات معرفی نامه دریافت کنند. 
وی بیان کرد: کشاورزان از این طریق می توانند 
کودهای مورد نیاز خود را دریافت کرده و هم 
محصول خود را بیمه کنند و هزینه آن را زمان 
تحویل گندم در پایان فصل برداشت بپردازند. 
سجادی گفت: هزینه هر هکتار سه میلیون 
تومان است که دولت آن را پرداخت و در 
انتها از مبلغ گندم کسر می شود.مدیرکل غله و 
خدمات بازرگانی گلستان در خصوص تضمین 
هم توضیح داد که کشاورزان به اندازه دو برابر 
خدماتی که دریافت می کنند، باید سفته ارائه 
کرده و ضمانت هم می تواند زنجیره ای باشد.

گندم  قراردادی  کشت  طرح  کرد:  بیان  وی 
طرح خوبی بوده و برای اولین بار در هشت 
صورت  به  گلستان  جمله  از  کشور  استان 

پایلوت اجرا می شود.

هواشناسی گلستان نسبت 
به کاهش شدید دما هشدار داد

مدیرکل هواشناسی گلستان نسبت به کاهش 
۱۰ تا ۱۲ درجه ای دما به دلیل ورود سامانه 
داد. هشدار  استان  این  در  امروز  از  بارشی 

نوربخش داداشی در گفت و گو با ایرنا پیشینه 
دمای اکنون استان را  ۱۸ درجه و کمینه دما 
را سه درجه سانتیگراد بالای صفر اعلام کرد 
و اضافه کرد: به دلیل فعالیت این سامانه در 
ارتفاعات بارش باران و رگبار و ریزش برف 
را شاهد خواهیم بود و احتمال آبگرفتگی معابر 
و وقوع سیلاب ناگهانی در نواحی کوهستانی 
دور از انتظار نیست. وی تصریح کرد: همچنین 
به علت بارش زیاد، جاده های کوهستانی استان 
با اختلال در تردد مواجه می شود و شهروندان 
برای رفت و آمد در این جاده ها موارد ایمنی 
را رعایت کنند.وی به اهالی استان به  خصوص 
دامداران و عشایر توصیه کرد در زمان فعالیت 
این سامانه از نزدیک شدن به حریم و حاشیه 
رودخانه های منطقه خودداری کنند.مدیرکل 
هواشناسی گلستان ادامه داد: احتیاط هنگام تردد 
در جاده های کوهستانی، امتناع از کوهنوردی،  
دور شدن کندوهای زنبور عسل در مسیرهای 
سیلابی، کنترل ورودی آب استخرهای پرورش 
ماهی و انجام تمهیدات پیشگیرانه در این مدت 
این  فعالیت  مدت  داداشی  است.  ضروری 
سامانه بارشی را تا اواخر روز چهارشنبه اعلام 
کرد و گفت: آسمان استان پس از این روز تا 

آخر هفته پایدار خواهد بود

بزرگترین ضعف کتابفروشی های 
گرگان، این است که کمتر 
در آنجا کتاب های مرجع 

و آثار نویسندگان 
استان گلستان دیده می شود.

مرزبندی های سیاسی برداشته شود
مدیرکل آموزش سازمان تبلیغات اسلامی 
جهانی  ما  انقلاب  بخواهیم  اگر  گفت: 
که  سیاسی  های  مرزبندی  باید  شود، 
باعث ایجاد کینه و کدورت می شود را 
کنار گذاشته و تنها نگاه خدایی به کار 
داشته باشیم. حجت الاسلام مهدی متقی 
فر اظهار کرد: ما باید تمام توان خود را 
در جهتی به کارگیری کنیم که حلقه های 
میانی و مردمی پیشرو کار فرهنگی باشند 
در غیر این صورت اگر سازمان تبلیغات 
بسیج  هم  فرهنگی  نهادهای  همه  و 
برد.وی  نخواهند  پیش  از  کاری  شوند 
با بیان اینکه سازمان تبلیغات حمایت از 
حلقه های میانی را وظیفه خود می داند، 
افزود: ما تمام توان خود را به کار خواهیم 
بست تا در هیچ اموری تصد گری نکنیم 
زیرا اگر حرکت مردمی شکل بگیرد و 

کار را خود مردم در دست بگیرند حتی 
بر  کار  شوند  عوض  هم  مسئولان  اگر 
زمین نمی ماند.مدیرکل آموزش سازمان 
ظرفیت  کرد:  تاکید  اسلامی  تبلیغات 

جمهوری اسلامی ایران در دل همه امت 
است و شیعه و سنی نمی شناسد.متقی 
فر افزود: اگر بخواهیم انقلاب ما جهانی 
شود، باید مرزبندی های سیاسی که باعث 

کنار  را  می شود  کدورت  و  کینه  ایجاد 
گذاشته و صرفاً نگاه خدایی به کار داشته 
بخواهیم  اگر  کرد:  تصریح  باشیم.وی 
زیست بوم فرهنگی را حکمرانی کنیم 
باید با همه توان و کسانی که در کشور 
نفس می کشند این کار را انجام دهیم.
مدیرکل آموزش سازمان تبلیغات اذعان 
کرد: دشمنان دین با تمام توان در تلاش 
بین  از  را  مسلمانان  وحدت  تا  هستند 
جامعه  در  شکاف  ایجاد  برای  و  ببرند 
هرینه می کنند پس باید با هوشیاری تمام 
از وحدت جامعه مراقبت کنیم.وی با بیان 
اینکه دشمن همیشه از بی اطلاعی در 
کرد:  تاکید  می کند،  استفاده  سو  جامعه 
تبیین اسلام ناب محمدی و نگاه امامین 
انقلاب وظیفه تک تک ما بوده و شیعه و 

سنی نمی شناسد.
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خبر

واکسینه کردن فرزندان 
دربرابر آسیب اجتماعی 

مهم ترین روش تربیتی است

مدیر کل آموزش سازمان تبلیغات اسلامی 
گفت: با تربیت درست و اصولی باید فرزندان 
خود را در جامعه متضاد امروز در برابر آسیب 
های اجتماعی واکسینه کنیم و این بهترین 
تربیتی است. حجت الاسلام مهدی  روش 
متقی فر در گردهمایی آموزشی بررسی روش 
های تاثیرگذاری تربیتی در خانواده، اظهار کرد: 
روش های تربیتی باید متناسب جامعه باشد، 
در غیر این صورت در تربیت فرزندانمان دچار 
مشکل خواهیم شد. وی با بیان اینکه پدران و 
مادران مهم ترین عامل تربیت فرزند هستند، 
افزود: اگر فرزندانمان از ما دور می شوند هیچ 
کسی به غیر از خودمان مقصر نیست و با 
متهم کردن آموزش پرورش و انداختن توپ 
در زمین دیگران دردی از ما دوا نمی شود. 
اسلامی  تبلیغات  سازمان  آموزش  مدیرکل 
اجبار  اساس  بر  تربیتی  های  روش  کشور 
و تحمیل را عامل دوری فرزندان از والدین 
دانست و تاکید کرد: اگر بخواهیم با تحمیل 
و اجبار فرزندان خود را به کاری وادار کنیم 
نتیجه ای به غیر از پنهان کاری نخواهد داشت.
متقی فر در مورد دادن اطلاعات بیش از حد 
و خارج از نیاز به فرزندان هشدار داد و افزود: 
دادن اطلاعات باید متناسب با سن فرزندان 
در اختیارشان قرار گیرد در غیر این صورت 
دچار آسیب و سردرگمی در آنها خواهد شد. 
وی تصریح کرد: دیدن فیلم هایی که با احکام 
شرعی ما مغایر است فرزندان ما را دچار تضاد 
می کند، تضادی که ماحصل آن شک و تردید 
است و این بدترین اتفاقی است که در ذهن 
می افتد زیرا اکثر والدین مهارت لازم برای 
برطرف کردن شک و تردید را ندارند.متقی فر 
با بیان اینکه واکسینه کردن در جامعه متضاد، 
مهمترین و بهترین روش تربیتی است، افزود: 
نیست  راه علاج  فرزندان  از  کردن  مراقبت 
چون ما همواره نمی توانیم همراه و مراقب آنها 
باشیم، بنابراین باید به گونه ای دلبندان خود را 
تربیت کنیم که بتوانند در برابر مشکلات روی 
پای خود بایستند. وی شخصیت و استقلال، 
احترام گذاشتن به فرزندان و عاقبت اندیشی 
را به عنوان سه عامل مهمی معرفی کرد که می 
تواند فرزندان ما را در برابر آسیب های جامعه 
امروز واکسینه کند و تاکید کرد این سه عامل 
مانند زنجیر به هم متصل هستند اگر حتی یکی 

از این عوامل نباشد تربیت ابتر می ماند.
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تشدید بارش های رگباری
بروز تغییرات اقلیمی و افزایش بارش های 
رگباری احتمال بروز سیل های ناگهانی و 
مخرب را در گلستان افزایش داده است 
در  مربوط  نهادهای  است  ضروری  که 
انهار و  ها،  خصوص لایروبی رودخانه 
از  بیش  استان  این  در  آبی  های  شریان 
پیش اقدام اصولی انجام دهند.به گزارش 
ایرنا، گلستان در بخشی از حوضه آبریز 
به  توجه  با  که  است  واقع  خزر  دریای 
اقلیمی  شرایط  و  جغرافیایی  موقعیت 
دارای رودخانه های پرآب و مهمی مانند 
اترک  گرگانرود و قره سو است که به 
طور عمده از جنوب به شمال و از شرق 
شریان  از  دارند.رودها  جریان  غرب  به 
های اصلی و ارزشمند حیات اقتصادی 
به ویژه در عرصه کشت انواع محصولات 
کشاورزی و شیلاتی در گلستان محسوب 
سبب  به  که  هایی  رودخانه  شوند،  می 
پویایی و حیات به طور طبیعی بخشی از 
مواد بالادست را به  مناطق پست و جلگه 
ای منتقل می سازند. فرسایش در مناطق 
بالادست استان گلستان، نوع جنس سنگ 
بستر، از بین رفتن پوشش گیاهی سبب 
شده است تا با کمترین بارندگی سیلاب 
اتفاق بیفتد.آخرین نمونه از سیل گسترده 
در استان اولین روزهای سال ۹۸ رخ داد. 
غیرقابل  اتفاقات  آن دست  از  این سیل 
فراموشی است که همچون زخمی عمیق 
به ماندگارترین روزهای کتاب تاریخ این 
سرزمین شمالی تبدیل شده است، ویران 
گسترده  تخریب  خانه،  هزاران  شدن 
زیرساخت ها، مرگ ۱۱ نفر، مشکلات 
بهداشتی و آسیب های اجتماعی از جمله 
نتایج این سیل ویرانگر بود که برخی از 
آن ها با گذشت یکسال هنوز برای مردم 
گلستان تازگی دارد. اما سیل ۲۰ مرداد ماه 
۱۳۸۰ استان گلستان یکی از مرگبارترین 
به مرگ  که  بود  ایران  تاریخ  سیل های 
بیش از ۵۰۰ نفر منجر شد و به عنوان 
یکی از بزرگترین سیل های ایران و جهان 
لقب مرگبارترین سیل ایران را به دوش 
می کشد،کارشناسان علت آن را تخریب 
جنگل ها و مراتع بالادست حوضه آبریز 
گرگان رود اعلام کردند که نقش لایروبی 
رودخانه ها و آبراه های اصلی و فرعی 
آبهای  از  عظیم  حجم  عبور  در  منطقه 
با  که  است  دهه  بود.سه  هویدا  جاری 
پیشرفت علوم و فن آوری های نوین پیش 
بینی هفته ها و روزهای بارانی میسر شده 
است و پیش بینی حوادثی همچون وقوع 
سیل ممکن شود اما تغییرات حاد اقلیمی 
در سه الی چهار سال اخیر میزان، شدت، 
زمان و فصل بارش ها را تغییر داده و هر 
لحظه امکان وقوع بارش های رگباری و 
سیل آسا در کمتر از چند ساعت وجود 
دارد.با وجود این ابرچالش جدید باز هم 
نسبت به قواعد و مقررات حریم رودخانه 
ها، نریختن انواع زباله به ویژه نخاله های 
ساختمانی به داخل رودخانه و برداشت 
بی رویه شن و ماسه از بستر رودخانه ها 

بی توجهی نمی شود.

الگوی بارش ها در گلستان تغییر کرد
تشدید  از  گلستان  هواشناسی  مدیرکل 
تغییرات اقلیمی خبر داد و گفت:  الگوی 
و  است  کرده  تغییر  استان  های  بارش 
بارش ها در روزهای اندکی از سال اتفاق 

می افتد.نوربخش داداشی ادامه داد: داده 
های آماری نشانگر آن هستند که روزهای 
دارای بارندگی موثر در حال کاهش است 
و روزهای بارانی گلستان از ۱۰۰ روز در 
سال به ۲۰ روز در سال کاهش یافته و در 
مقابل شدت بارش ها در مدت ۲۴ ساعته 
رشد صعودی داشته است. تغییر الگوی 
های  بارش  تکرار  افزایش  و  ها  بارش 
نقطه ای و ابرهای جوششی در استان به 
تاکید کارشناسان امر احتمال بروز سیل در 
استان را افزایش داده است که برای ایجاد 
آمادگی در برابر این چالش چاره ای جز 
اطلاع رسانی دقیق  این رخدادهای طبیعی 
نداریم. مهیا ساختن رودخانه ها و مسیل 
ها برای پذیرش روان آب های ناشی از 
باران  باید به طور جدی دردستور کار 
قرار داشته باشد تا شاهد اتفاقات تلخی 
همچون سیل ۹۷ در استان گلستان نباشیم.
وی تصریح کرد: شکل گیری تا بارش 
ابرهای جوششی در بازه زمانی کمتر از 
یک ساعت انجام می شود و این موضوع 
اطلاع رسانی سریع در خصوص وقوع 
بسیار سخت  را  سیلاب  احتمالی  بروز 
می کند. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
گلستان گفت: لایروبی رودخانه ها یک 
موضوعی است که در چند بخش باید 
مثال لای  طور  به  شود،  پرداخته  آن  به 
رودخانه ها از کجا می آید و در واقع از 

همان منشا باید جلوی آن گرفته شود.

ها  رودخانه  رسوبات  منشا  برای  باید 
فکری کنیم

عمده  داد:  توضیح  سیدمحسن حسینی 
رسوبی که در رودخانه ها جمع می شود 
از اراضی شیبدار ۱۰۰ هراز هکتاری است 
که حد فاصل بین دشت و کوهستان، این 

متاسفانه روی آن  دارد و  اراضی وجود 
زراعت یک ساله  انجام می شود و در 
جهت شیب روی آن شخم می شود و به 
محض اینکه بارش کوتاهی اتفاق می افتد 
خاک فرسایش پیدا کرده و داخل رودخانه 
لای می آید.حسینی ادامه داد: یک بخش 
کم  جنگلی  های  عرصه  از  هم  از لای 
پوشش می آید و یک بخش  از رسوب 
داخل رودخانه ها،  زباله ها و نخاله هایی 
است که مردم در شهرها و روستاها و 
نزدیک رودخانه رها می کنند و بتدریج 
با بارش ها وارد رودخانه شده و تبدیل به 
لای می شود.مدیرعامل شرکت آب منطقه 
ای گلستان تاکید کرد که اصل موضوع این 
است که باید در استان فکری به حال منشا 
این رسوبات داشته باشیم که همین منشا 
رسوبات جدای از اینکه رودخانه ها را پر 
می کند سدها را در حال پر کردن است و 

عمر مفید سدها را کاهش می دهد.

لایروبی سالانه ۶۰۰ کیلومتر رودخانه 
های استان ضروری است

کیلومتر  هزار  سه   داد:  ادامه  حسینی 
است. حدود  جاری  استان  در  رودخانه 
رودخانه های  از  کیلومتر   ۸۰۰ و  هزار 
استان که به طور عمده در بازه رودخانه 
های پیر طبقه بندی می شوند و مقاطعی 
از رودخانه های بالغ حداقل هر سه سال 
یک بار نیاز به لایروبی دارند، به عبارت 
 ۶۰۰ حدود  سال  هر  است  لازم  دیگر 
در  که  استان  های  رودخانه  از  کیلومتر 
روستاها،  شهرها،  مانند  مختلفی  مناطق 
پل  بالادست  مراتع،  کشاورزی،  اراضی 
ها و دیگر سازه های تقاطعی و مصب 
رودخانه ها جریان دارند، لایروبی شود. 
وی  در ادامه گفت: با قیمت های سال 

۱۴۰۰ به طور تقریبی سالانه برای ۶۰۰ 
کیلومتر لایروبی نیاز به ۱۴۰ میلیارد تومان 
اعتبار نیاز است و در صورتی که اسناد 
خزانه باشد به ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
سالانه برای این ۶۰۰ کیلومتر نیاز داریم. 
وی یادآور شد: پس از سیل و ظرف یک 
با اعتباراتی که  سال و نیم بعد از سیل 
تزریق شد و کمک هایی که دستگاه هایی 
مثل ارتش و سپاه کردند از ابتدای ۹۸ تا 
اواسط ۹۹ حدود ۵۰۰ کیلومتر لایروبی تا 
حدودی مناسب را داشته باشیم.مدیرعامل 
آب منطقه ای گلستان بیان کرد: امسال 
از محل کنترل سیل گرگانرود ۲ میلیارد 
تومان، از محل متمرکز کشوری حدود 
سه میلیارد تومان و از محل استانی حدود 
رودخانه  از محل  و  تومان  میلیارد  پنج 
تومان  میلیارد  یک  حدود  مرزی  های 
برای لایروبی اعتبار در نظر گرفته شد که 
با این اعتبارات نهایت در سال می توان 

با آن ۵۰ کیلومتر را لایروبی کرد.

شهرداری ها لایروبی کانالها را جدی بگیرند 
لایروی  خصوص  در  گرگان  شهردار 
رودخانه های این شهر گفت: سال جاری 
پاکسازی  برای  میلیارد ریال  پنج  حدود 
چشمه  تول  های  رودخانه  لایروبی  و 
)النگدره (و زیارت درداخل شهر گرگان 
هزینه شده است.محمدرضا سبطی گفت: 
تا  اردیبهشت آغاز و  ابتدای  از  لایروبی 
شهریور به پایان می رسد و حدود ۲۰ 
کیلومتر از شریان های اصلی رودها در 

داخل شهر پاکسازی می شود.

دست  در  گمیشان  کانالهای  لایروبی 
انجام است

افزایش  از  فرماندار شهرستان گمیشان 
و  ها  رودخانه  گذری  آب  ظرفیت 
خبر  شهرستان  این  آبی  های  دالان 
شده   انجام  لایروبی  با  گفت:  و  داد 
شهرستان گمیشان توان عبور ۲۰۰ متر 
مکعب آب به سوی تالاب گمیشان و 
وی  گفته  به  داراست.  را  دریای خزر 
به سوی  کانال های گمیشان  لایروبی 
دریای خزر و تالاب گمیشان در دست 
انجام است. فرماندار گمیشان گفت: بر 
در  زمان حاضر  در  که  اساس طرحی 
از  بخشی  است  مقرر  اجراست  دست 
سیلاب های احتمالی به سوی تالاب 
بین المللی گمیشان هدایت شود و در 
این بخش هم ۲ کیلومتر کانال جدید 
احداث شده است.به گزارش ایرنا،  با 
نزدیک شدن به فصل سرما و افزایش 
بارش های رگباری در نیمه دوم سال 
انتظار است تا با تزریق اعتبارات کافی 
دستگاه های متولی در حوزه لابروبی 
از  بیشتری  جزم  و  اراده  ها  رودخانه 
افزایش  زیرا  بگذارند  نمایش  به  خود 
سیل  بروز  احتمال  رگباری   بارش 
کرده  چندان  دو  را  استان  این  در 
است.  بارش شدید باران و در مناطق 
کوهستانی نشست ۱.۵ متری برف در 
روزهای پایانی سال ۹۷، باعث سرریز 
و  گلستان  بوستان،  سدهای  شدن 
وشمگیر و طغیان رودخانه گرگان رود 
و آبگرفتگی شدید بخشی از شهرها به 
ویژه گنبدکاووس، آق قلا و گمیشان و 

روستاها واقع در مسیر شد.

 داده های آماری نشانگر آن هستند که روزهای دارای
 بارندگی موثر در حال کاهش است و روزهای بارانی گلستان

 از ۱00 روز در سال به 20 روز در سال کاهش یافته است.
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خبر

انتقال فناوری چینی
 در طرح جهش مسکن

سخنگوی کمیسیون عمران و نماینده مردم 
اسلامی  در مجلس شورای  گلستان  غرب 
گفت: ورود چینی ها به طرح جهش تولید 
مسکن صرفاً در زمینه انتقال تکنولوژی است. 
عبدالجلال ایری اظهار کرد: ورود چینی ها 
با  به طرح جهش تولید مسکن در ارتباط 
مطالبات نفتی ایران از چین از سوی وزیر راه 
و شهرسازی مطرح شد. نماینده مردم غرب 
افزود:  گلستان در مجلس شورای اسلامی 
این امر هنوز جنبه اجرایی به خود نگرفته 
و تنها یک پیشنهاد است که اقدامات طرح 
جهش تولید مسکن اگر در زمان خودش به 
اجرا نرسید از این ظرفیت استفاده کنیم. وی 
تأکید کرد: در این طرح، تنها انتقال تکنولوژی 
ساخت مطرح بوده نه اینکه عملیات ساخت 
را واگذار کنیم. سخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در این 
با شرکت های چینی صحبت شده  راستا 
است، اضافه کرد: مهندسان توانمند داخلی 
زیادی داریم که قابلیت احداث واحدهای 
تکنولوژی  انتقال  ولی  دارند  را  مسکونی 
مهم  ساختمان  سازی  صنعتی  به  توجه  با 
است و وزارت راه و شهرسازی آن را دنبال 
می کند. ایری متذکر شد: این طرح تنها انتقال 
تکنولوژی و فناوری ساخت جهت صنعتی 
سازی ساختمان در قبال مطالبات نفتی بوده 
و از آن محل اجرا می شود. وی گفت: این 
امر در حد طرح است و راه و شهرسازی 
ساخت و ساز را به چینی ها واگذار نمی کند 
و فعلًا در مرحله ثبت نام و موضوعات اولیه 

و مقدماتی است.
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سوخت کابوس زمستانه صنایع
اعظم محبی- هر سال با فرارسیدن زمستان 
و افزایش مصرف گاز، مدیران گلستان برای 
تامین سوخت مشترکان خانگی مبادرت به 
قطع گاز صنایع بزرگ می کنند که این امر 
تبعات زیادی بر روند تولید و اشتغال دارد. 
همه ساله با فرارسیدن فصل سرما، دغدغه 
کمبود گاز طبیعی به عنوان یک چالش اساسی 
فراروی واحدهای تولیدی و صنعتی و فعالان 
این بخش قرار دارد؛ موضوعی تکراری که 
بر  درآمدی،  و  اقتصادی  تبعات  بر  علاوه 
برخی  تأثیرگذار است. وجود  اشتغال هم 
سو تفاهمات بین ایران و کشور ترکمنستان 
سبب شده تا در سال های اخیر مقوله واردات 
گاز از ترکمنستان از مسیر گلستان با وقفه 
روبرو شود، گاز وارداتی از این خط، نیاز سه 
استان خراسان شمالی، مازندران و گلستان 
را تأمین می کند. طبق گفته وزیر کشور در 
جلسه معارفه استاندار گلستان، با روی کار 
آمدن دولت سیزدهم مذاکرات بین دو کشور 
ایران و ترکمنستان برای حل مشکل گازی در 
حال انجام است اما احتمال قطع گاز از سوی 
این کشور هم دور از ذهن نیست و باید نیاز 
استان از سایر خطوط داخلی تأمین شود. با 
شروع فصل سرما و افزایش میزان مصرف 
گاز در کشور و با توجه به اینکه گلستان در 
انتهای خطوط گازی قرار دارد، افت فشار 
اتفاق افتاده و مسئولان برای تأمین مصرف 
گاز خانگی مجبور به قطع گاز واحدهای 
بزرگ صنعتی مانند کارخانه سیمان، نیروگاه 
علی آباد کتول، کوره های آجرپزی و مانند 
آن هستند و این صنایع باید از سوخت های 
جایگزین استفاده کنند. با وجود تاکید مستمر 
مدیران ارشد استان مبنی بر دوگانه سوز شدن 
صنایع گلستان اما این موضوع تاکنون به 
طور کامل تحقق نیافته است. کمبود و گرانی 
اثرات زیست محیطی  سوخت مازوت و 
آن، سبب شده تا فعالان صنعتی رغبتی به 
استفاده از آن نداشته باشند و در صورت قطع 
یا کمبود گاز ترجیح می دهند واحد تولیدی 
خود را تعطیل کنند. لازمه دوگانه سوز شدن 
و  موقع  به  اختصاص  صنعتی  واحدهای 
کافی سوخت های جایگزین مازاد بوده که 
تجربه سالیان گذشته هم نشان می دهد استان 
در تأمین به موقع سوخت جایگزین دچار 
مشکل است. یکی از واحدهای پرمصرف 
گلستان کارخانه سیمان است و با توجه به 
اجرای طرح جهش تولید مسکن، استمرار 
تولید این کارخانه ضروری است و تعطیلی 
این واحد موجب کمبود و در نهایت شوک 

قیمتی در بازار خواهد شد.

عدم واردات گاز از ترکمنستان ۳ استان را 
دچار چالش می کند

عضو هیأت رئیسه اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و ترکمنستان در این خصوص گفت: 
و  شمالی  خراسان  مازندران،  استان  سه 

گلستان در فصل سرما به دلیل عدم واردات 
گاز از ترکمنستان دچار چالش خواهند شد. 
سال ۱۳۹۹  اینکه  بیان  با  قره باش  رحمان 
واردات گاز از ترکمنستان اتفاق نیفتاد، افزود: 
در سال گذشته با خط انشعاب از سمت 
سمنان مشکل کمبود گاز گلستان تا حدودی 
بر طرف شد اما همچنان افت فشار وجود 
تعطیل شدند.  پرمصرف  داشت و صنایع 
وی بیان کرد: مقرر شده امسال با تفاهم با 
ترکمنستان واردات گاز انجام شود که اگر 

قطعی  مشکل  دهد،  روی  اتفاقی  چنین 
گاز نخواهیم داشت. قره باش ادامه داد: در 
بحث های فنی و زیرساختی برای واردات 
گاز از ترکمنستان مسأله ای نداریم و حدود 
۵۰ کیلومتر لوله گذاری کرده ایم اما متأسفانه، 
به دلیل برخی سوءتفاهم ها این لوله ها بدون 
استفاده مانده است. وی گفت: در گلستان 
کارخانجات متعدد پرمصرف مانند کوره های 
و  گنبد  فولاد  سیمان،  کارخانه  آجرپزی، 
نیروگاه علی آباد وجود دارد که در صورت 

قطعی گاز از این امر متأثر می شوند.

سوخت جایگزین مقرون به صرفه نیست
تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
واحدهای  خصوص  در  هم  گلستان 
گفت:  آنها  شدن  سوز  دوگانه  و  صنعتی 
اکثر واحدهای صنعتی گلستان دوگانه سوز 
بوده و با توجه به پیش بینی شرایط گازی، 
به همه واحدهای صنعتی اطلاع رسانی شده 
سوخت کافی ذخیره کنند. حسین طلوعیان 
سیمان،  مانند  پرمصرف  واحدهای  افزود: 
واحدهای آجری، لبنی، روغن و غیره هم 
دوگانه سوز شده و بسیاری از آنها به اندازه 
نیاز خود سوخت ذخیره کرده اند. وی بیان 

کرد: به دلیل گران بودن سوخت مازوت، 
برخی واحدهای آجرپزی ترجیح می دهند که 
هنگام قطعی گاز فعالیت نکنند زیرا سوخت 
جایگزین مقرون به صرفه نیست. طلوعیان 
می توانند  واحدهای صنعتی  اینکه  بیان  با 
سوخت خود را از شرکت فرآورده های نفتی 
تأمین کنند، گفت: هزار و ۱۶۰ واحد صنعتی 
در گلستان پروانه بهره برداری داشته که از 
این تعداد حدود ۹۰۰ واحد فعال است. وی 
ادامه داد: سال گذشته به دلیل افت فشار که 

منجر به قطعی گاز واحدهای صنعتی شد، 
مشکلاتی را در واحدهای آجر، سیمان و 
نیروگاه برق داشتیم. طلوعیان توضیح داد: 
سوخت به اندازه کافی در کشور وجود دارد 
اما هر سال در حمل و نقل و ترابری سوخت 
دچار مشکل می شویم. وی با بیان اینکه گاز 
واحدهای صنفی در زمستان مشمول قطع 
گاز نمی شود، افزود: هم اکنون ۲۰ درصد 
خبازی های استان دوگانه سوز بوده و مقرر 
شده با اعطای تسهیلات در طرح ضربتی این 
عدد به ۵۰ درصد برسد تا در زمینه تأمین نان 

مردم مشکلی ایجاد نشود.

حوزه  در  مصرفی  گاز  درصد   ۸۰
خانگی است

مدیرعامل شرکت گاز گلستان هم گفت: 
ایران دومین ذخایر گازی جهان را داشته اما 
با میزان مصرفی که دارد چهارمین مصرف 
کننده گاز طبیعی در جهان است. علی طالبی 
با بیان اینکه ۱۰۰ درصد جمعیت شهری 
از  استان  و ۹۸ درصد جمعیت روستایی 
نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند، افزود: 
در گلستان ۶۱۴ هزار مشترک از گاز طبیعی 
استفاده کرده و ۸۰ درصد مصرف در فصل 

زمستان مربوط به بخش خانگی و تجاری 
است. وی بیان کرد: میزان مصرف گاز در 
مهر ماه دو میلیون مترمکعب بود اما هم 
اکنون به هفت میلیون رسیده و در اوج بار 
به ۱۵ میلیون مترمکعب هم می رسد و این 
طالبی  است.  نامطلوب  وضعیت مصرفی 
گفت: دیسپاچینگ ملی برای صنایع از جمله 
نیروگاه و کارخانه سیمان محدودیت اعمال 
کرده و آنها از ۱۵ آبان باید به سمت مصرف 
سوخت مازوت بروند. وی عنوان کرد: در 
گذشته نیاز گازی گلستان از ترانزیت گاز از 
سمت سرخس به نکا تأمین می شد ولی با 
توجه به افزایش مشترکان، هم اکنون گاز 
استان می تواند از چهار مسیر، خط سرخس 
به نکا، خط ویژه وارداتی از ترکمنستان در 
کردکوی، خط ۴۲ اینچ دامغان-کیاسر- نکا 
که از غرب وارد می شود و خط علی آباد 
کتول از سمت شاهرود، تأمین شود اما از 
هر طرفی که حساب کنیم گلستان در انتهای 

خط قرار دارد.

خارج  مدار  از  پرمصرف  واحدهای 
می شوند

وی افزود: دو سناریو برای زمستان پیش 
مذاکرات  با  این که  نخست  شده  بینی 
دیپلماسی بتوانیم از واردات گاز ترکمنستان 
استفاده کنیم و دیگر سناریوی بدون گاز 
داخلی  خطوط  از  تأمین  و  ترکمنستان 
که در سال گذشته این اتفاق افتاد. طالبی 
بیان کرد: این امر باعث افت فشار گاز در 
استان شده و باید واحدهای پرمصرف از 
مدار خارج شود. وی ادامه داد: باید ذخیره 
انجام  مایع توسط صنایع  سازی سوخت 
شده و آنها با هماهنگی شرکت نفت و گاز 
از سوخت مازوت استفاده کرده و برای دو 
ماه ذخیره داشته باشند تا تولید مختل نشود. 
طالبی گفت: در سال گذشته حدود دو هفته، 
گاز برخی از صنایع قطع شد اما بسیاری از 
واحدها از سوخت ذخیره استفاده کردند. 
مدیرعامل شرکت گاز گلستان توضیح داد: 
۶۰ درصد تولید گاز در مخازن جنوبی اتفاق 
می افتد و این در حالی است که یک سوم 
نیمه شمالی کشور ۷۵ درصد مصرف گاز 
را به خود اختصاص می دهند و با توجه 
به فاصله همواره این مشکلات در زمستان 
وجود دارد. وی متذکر شد: در اوج مصرف 
سیاست ما پایداری گاز خانگی و تجاری 
گاز واحدهای صنعتی گروه  باید  و  بوده 
A، مراکز نظامی، امنیتی و بیمارستان ها و 
غیره را حفظ کرد. فعالان اقتصادی گلستان 
از دولتمردان انتظار دارند تا با پیش بینی 
در  را  آن  قطعی  و  گاز  کمبود  تمهیداتی 
زمستان به حداقل برسانند زیرا تعطیلی هر 
یک از واحدهای صنعتی و تولیدی، روزانه 
بخش صنعت  به  تومان  میلیارد  چندصد 

استان خسارت وارد می کند.

میزان مصرف گاز در مهر ماه دو میلیون مترمکعب بود اما هم 
اکنون به هفت میلیون رسیده و در اوج بار به ۱5 میلیون مترمکعب 

هم می رسد و این وضعیت مصرفی نامطلوب است. 

مشکل کمبود معلم در
 مدارس گنبدکاووس برطرف شد

مشکل  گفت:  گنبدکاووس  پرورش  و  آموزش  مدیر 
کمبود نیرو در آموزش و پرورش شهرستان با استفاده از 
ظرفیت معلمان بازنشسته و اختصاص اضافه کار برطرف 
شد.کمال الدین نظرنژاد اظهارداشت: این شهرستان در سال 
تحصیلی جاری با کمبود ۱۰۰ معلم در مقطع ابتدایی و 
کسری حدود ۱۷ هزار ساعته تدریس در مقطع متوسطه 
اول و دوم روبه رو بود. وی در ادامه به افزایش حضور 
خیران در ساخت مدارس فرسوده گنبدکاووس از زمان 
شیوع کرونا تاکنون اشاره کرد و گفت: از سال گذشته 
تاکنون ۱۴ آموزشگاه با ۷۳ کلاس درس با مشارکت خیران 

پرورش  و  آموزش  شد.مدیر  ساخته  شهرستان  این  در 
گنبدکاووس گفت: خیران همه ۴۴ مدرسه تخریبی بخش 
محروم داشلی برون این شهرستان را نوسازی و به آموزش و 
پرورش تحویل دادند.نظرنژاد ادامه داد: بیشترین فرسودگی 
مدارس گنبدکاووس مربوط به بخش مرکزی و حاشیه شهر 
گنبدکاووس است که با همراهی خیران و اعتبارات دولتی 
به مرور عملیات نوسازی آنها انجام می شود.مدیر آموزش و 
پرورش گنبدکاووس اظهارداشت: هم اینک ۱۰ آموزشگاه 
با ۷۶ کلاس درس با مشارکت خیران و اداره کل نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس گلستان در مناطق شهری و روستایی 

این شهرستان در حال ساخت است و در صورت تامین به 
موقع اعتبار تا مهر ماه سال آینده آماده بهره برداری خواهد 
بود. نظرنژاد با اشاره به اینکه به زودی عملیات ساخت سه 
مدرسه روستایی ۱۰ کلاسه در گنبدکاووس آغاز می شود، 
بیان کرد: این شهرستان ۳۵۷ فضای آموزشی دولتی دارد. 
وی یادآور شد: مدارس روستایی گنبدکاووس با توجه به 
داشتن جمعیت کمتر از ۱۰۰ نفر با رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی از مهرماه فعالیت حضوری خود را آغاز کردند 
و طبق اعلام وزارت آموزش و پرورش، مدارس متوسطه 

دوم نیز از ۱۵ آبان بازگشایی شدند.

0۱73225۱3۱6

0۱7322۴۴302
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فشردگی لیگ، والیبالیست های 
لیگ برتری را خسته  کرده است

گفت:  سیرجان  فولاد  والیبال  تیم  سرمربی 
مسابقات،  کم  فاصله  و  بازی ها  فشردگی 
والیبالیست های لیگ برتری را که مجبور به 
انجام بازی در فاصله کوتاه هستند خسته کرده 
ایرنا، سعید رضایی شامگاه  است.به گزارش 
شهرداری  تیم  مقابل  باخت  از  پس  یکشنبه 
گنبد در هفته هفتم مسابقات لیگ برتر والیبال 
اظهار داشت: تیم شهرداری در چند هفته اخیر 
به سبب تغییر سرمربی شرایط بهتری پیدا کرده 
است و ما موفق شدیم در اوایل بازی این تیم را 
خوب مهار کنیم اما آسیب دیدگی بازیکن پشت 
خط زن تیم ما سبب شد تا بازیکن جایگزین 
نتواند به خوبی جای بازیکن مصدوم را پرُ کند. 
وی افزود: بازی های جام باشگاه های آسیا و 
سفرهای زیادی که به خاطر فشردگی بازی های 
دیدگی  آسیب  سبب  می شود،  انجام  لیگ 
بازیکنان فولاد سیرجان و خستگی آنها شده و بر 
روند تمرینات و آماده سازی تیم نیز تاثیر داشته 
است.سرمربی تیم فولاد سیرجان در خصوص 
داوری بازی نیز گفت: در مورد داوری صحبت 
نمی کنم اما در چند هفته اخیر داورها پس از 
اشتباهی که انجام می دهند بلافاصله از کارت 
برای کنترل بازی استفاده می کنند در صورتی 
که نباید این چنین باشد.رضایی افزود: اشتباه 
داوری جزیی از بازی است اما نباید متعدد باشد 
چون بر روند بازی تاثیر و آنرا عوض می کند.
وی اضافه کرد: داوری چندین اشتباه برای هر 
۲ تیم داشت اما این اشتباهات برای تیم فولاد 
سیرجان بیشتر بود اینکه توپ داخل یا خارج 
زمین می رود چیزی نیست که داور نظر خود 
را اعمال کند بلکه داوران خط هستند که بهتر 
می بینند.به گزارش ایرنا، سرمربی تیم والیبال 
فولاد سیرجان در جریان بازی و در دست سوم 
در حالی که تیمش ۱۶ بر ۱۴ از شهرداری عقب 
بود به خاطر اعتراض به داوری برای دقایقی 
بازیکنان خود را از زمین بیرون کشید.همچنین 
سرمربی تیم شهرداری گنبدکاووس نیز پس از 
پیروزی سه بر یک تیمش گفت: بازی واقعا 
سخت و فشرده بود و موفق شدیم در یک 
بازی پایاپای مدافع عنوان قهرمانی را شکست 
دهیم.عظیم جزیده بابیان اینکه همه بازی های 
لیگ برتر سخت است، افزود: والیبال ورزشی 
بازیکن محور است و در بازی امروز با وجود 
اینکه در دفاع کیفیت خوبی نداشتیم اما در حمله 
و سرویس خوب بازی کردیم و توانستیم برنده 
بازی شویم.وی اضافه کرد: شخصیت تیمی 
والیبال گنبدکاووس درحال شگل گیری است 
بچه ها  ذهن  در  را  تیمی  تفکر  داریم  تلاش 
ایجاد کنیم و به هواداران توصیه می کنم صبور 
برای  بازیکنان شهرداری  از  باشند زیراخیلی 
نخستین بار است که در لیگ برتر بازی می کنند.
جزیده گفت: از بازیکنان تیم راضی هستم و 
امروز برُد شیرینی کسب کردند که باید این 
والیبال  تیم  ایرنا،  گزارش  یابد.به  ادامه  روند 
شهرداری گنبدکاووس با پیروزی روز گذشته 
خود به سومین برُد این فصل از مسابقات لیگ 
برتر دست یافت و با ۱۰ امتیاز به رده هشتم 
جدول ۱۴ تیمی صعود کرد.تیم شهرداری در 
هفته هشتم مسابقات چهارشنبه هفته جاری ۲۶ 
آبان در ورامین به مصاف شهرداری این شهر 

خواهد رفت.

گنبدکاووس صاحب گذر هنر می شود
شهردار گنبدکاووس با اشاره به حضور 
هنرمندان فراوان رشته های گوناگون در 
شرق گلستان گفت: این نهاد با هدف 
معرفی جایگاه واقعی فرهنگ غنی این 
شهرستان، به زودی گذر هنر را در یکی 
ایجاد  گنبد  اصلی  معابر  یا  پارک ها  از 
موسوی  کرد.سیدعلی اصغر  خواهد 
موسیقی  استانی  نخستین جشنواره  در 
صلح برای همه که به مناسبت ولادت 
میزبانی  به  عسگری)ع(  حسن  امام 
اظهارداشت:  شد،  برگزار  گنبدکاووس 
جمله  از  مختلف  رشته های  هنرمندان 
گذر  در  حضور  با  می توانند  موسیقی 
شب های  مانند  متنوع  برنامه های  هنر 
اولویت  افزود:  کنند.وی  اجرا  موسیقی 
طرح،  این  در  گنبدکاووس  شهرداری 
بالندگی  و  رشد  شرایط  کردن  فراهم 
اجرای  و  هنری  مختلف  گروه های 
خلق  هدف  با  فرهنگی  برنامه های 
روزهای خاطره انگیز برای مردم است.
این  اینکه  بیان  با  شهردار گنبدکاووس 
گفتمان  و  تقریب  به عنوان  سرزمین 
مذاهب و مهد معماری اسلامی شناخته 
شهرداری  اولویت  گفت:  می شود، 
اقشار  میان  وحدت  تحکیم  و  تقویت 
فرهیختگان  جمله  از  جامعه  مختلف 
و  صلح  توسعه  هدف  با  نخبگان  و 
و  فرهنگ  اداره  است.رییس  همدلی 

ارشاد اسلامی گنبدکاووس نیز در این 
برقراری  راه های  از  یکی  مراسم گفت: 
صلح و عدالتی پایدار و ساختن جهانی 
بدون  انسان ها  که  خشونت  از  عاری 
باورهای  ملیت و  نژاد،  نظر گرفتن  در 
دینی  بتوانند آزادانه در کنار یکدیگر در 
صلح زندگی کنند، استفاده از ابزار هنر 
است.رضا شجاعی، ذات وجودی هنر 
را تعالی بخشیدن به ارزش های انسانی، 
تقویت دوستی و عشق ورزیدن دانست 
و افزود: جشنواره موسیقی صلح برای 
همه اهدافی چون شناسایی و گسترش 
صلح  و  مدارا  فرهنگی  پتاسیل های 
طلبی را دنبال کرده و موانع و معضلات 
فرهنگی نهفته در درون افراد جامعه را 

که مانع از دستیابی به صلح و همزیستی 
مسالمت آمیز در جهان می شود به مرور 
و با گذشت زمان از طریق تاثیرگذاری 
هنر برطرف کند.مدیرعامل مرکز گفتمان 
صلح برای همه نیز در این نشست گفت: 
احترام به خالق اشعار استفاده شده در 
اجرای گروه های موسیقی و دعوت از 
رفتاری  اجرا،  زمان  در  جایگاه  به  وی 
قابل تحسین است که نشان از جایگاه 
بالای توجه به اخلاق در میان هنرمندان 
این منطقه دارد.حمید حشمدار، اسلام 
صلح  و  مهربانی  بخشش،  دین  را 
دانست و افزود: هنرمندان این سرزمین 
نمی روند  خشونت  سمت  به  هیچگاه 
پیام  موسیقی  جمله  از  هنر  ابزار  با  و 

اسلام  دین  بر  حاکم  دوستی  و  صلح 
می دهند.وی  انتقال  ملل  سایر  به  را 
در  با  موسیقی  رشته  هنرمندان  گفت: 
کنار یکدیگر قرار دادن نواهای مختلف 
با محوریت  تاثیرگذار  آثاری  می توانند 
تحکیم وحدت، صلح و دوستی خلق 
نام های  به  موسیقی  گروه  پنج  کنند. 
رحیمی،  محمد  سرپرستی  به  ماهور 
سرپرستی  به  گلستان  صحرای  نوای 
انجمن  ارکستر  نیازی،  قربان  محمود 
بابایی،  به سرپرستی دلخوش  موسیقی 
آنسامبل به سرپرستی محمد چندری و 
سایرا دوتار به سرپرستی حمید وجدانی 
موسیقی  گروه    ۲ گنبدکاووس،  از 
عبدالرحمان  سرپرستی  به  آنسامبل 
حمید  سرپرستی  به  فراغی  و  فراخی 
کر از بندرترکمن، گروه موسیقی پاپ 
آق قلا  از  سقر  جلیل  سرپرستی  به 
به  قره دالی گوکلان  موسیقی  گروه  و 
از مراوه تپه در  نیا  اراز  مناف  سرپرستی 
جشنواره صلح برای همه اجراهای زیبا 
را به نمایش گذاشتند.همچنین در پایان 
جشنواره از تعدادی از هنرمندان موسیقی 
میرزا  کریم  مانند  گلستان  پیشکسوت 
محمدی، حمید وجدانی و محمود قربان 
موسیقی  گروه های  سرپرستان  و  نیازی 
شرکت کننده در این جشنواره با اهدای 

لوح تقدیر قدردانی شد.

افزایش جمعیت نیاز 
به برنامه ریزی و
 سرمایه گذاری ویژه دارد

با  گلستان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
تاراج  برای  دشمنان  توطئه  به  اشاره 
مانند  اجتماعی  و  هویتی  سرمایه های 
رشد  نرخ  افزایش  گفت:  فرزندآوری 
و  برنامه ریزی  به  نیاز  استان  جمعیت 
سرمایه گذاری ویژه دارد. حجت الاسلام 
عباسعلی گرزین در گردهمایی آموزشی 
بررسی روش های تاثیرگذاری تربیتی 
خانواده افزود: کم توجهی به نرخ رشد 

جمعیت و فرزندآوری در کنار سرمایه 
گذاری اندک برای تربیت فرزندان در 
مانند  تلخی  اتفاقات  باعث  خانواده 
تعداد  افزایش  و  کار  نیروی  کاهش 
اظهار  وی  شد.  خواهد  سالمندان 
جامعه  های  آسیب  از  یکی  داشت: 
فعلی آن است که زوج های جوان با 
بهانه های به ظاهر عاقلانه مانند سختی 
زندگی و دشواری معیشت و آسیب 
اقتصادی و فرهنگی که بخشی  های 
از توطئه دشمن است، از فرزندآوری 
خودداری می کنند در حالی که نتیجه 
آنان را در  تنها  نه  اشتباه  این تصمیم 
دوران پیری با تنهایی مواجه می کند 
جوان  کار  نیروی  از  را  جامعه  بلکه 
ساخت.  خواهد  محروم  شاداب  و 
مدیرکل تبلیغات اسلامی گلستان ادامه 
داد: دشمن شناسی یکی از ضروریات 
ولی  رود  می  شمار  به  امروز  جامعه 
های  نقشه  شناسایی  آن  از  مهمتر 
نابودی  از  جلوگیری  برای  دشمنان 

هویت  و  ها  سرمایه  تاراج  جامعه، 
های  آموزش  مدیرکل  است.  مردم 
اسلامی  تبلیغات  سازمان  تخصصی 
هم در این گردهمایی گفت: یکی از 
بخش هایی که دشمن به شدت در آن 
سرمایه گذاری کرده، کاهش جمعیت 
و رواج ترس از افزایش جمعیت در 
حجت  است.  اسلامی  کشورهای 
داشت:  اظهار  متقی فر  مهدی  الاسلام 
سازمان دیده بان حقوق بشر چند روز 
"حمایت  قانون  نقض  خواستار  قبل 
شد   " جمعیت  جوانی  و  خانواده  از 
و این مصوبه مجلس شورای اسلامی 
در راستای حمایت از بنیان خانواده را 
ناقض حقوق زنان در زمینه سلامت 
باروری تشخیص داد. وی  جنسی و 
خصوص  به  ایران  مردم  کرد:  تاکید 
جوان باید ابعاد مختلف توطئه دشمن 
را بررسی کنند و گرمای کانون خانواده 
شوم  نقشه  فدای  را  پرجمعیت خود 
استکبار نسازند. مدیرکل آموزش های 

اسلامی  تبلیغات  سازمان  تخصصی 
کشور گفت: دشمنان با سرمایه گذاری 
چند دهه ای برای گسترش بی حجابی، 
بی تفاوتی و بی عفتی، می خواهند به 
تربیت  که  برسند  خود  دلخواه  نتایج 
زمینه  می تواند  ها  خانواده  صحیح 
و  معتقد  متدین،  نسلی  پرورش  ساز 
دین مدار باشد. حجت الاسلام متقی فر 
اضافه کرد: روش سنتی اجبار و تحمیل 
جوابگوی تربیت فرزندان جامعه امروز 
ها  خانواده  شرایط  این  در  و  نیست 
استقلال  و  تقویت شخصیت  با  باید 
کلام آمیز  احترام  با  همراه  فرزندان 
آزاداندیشی،  حس  درونی کردن  و 
فرزندان خود را در برابر آسیب های 
در  گفت:  وی  کنند.  واکسینه  جامعه 
اقدام،هدفگذاری  اولین  فرزند  تربیت 
و  احترام  ادب،  تربیتی  یادگیری  و 
صداقت همراه با آشنایی با روش های 
تربیتی زمان تشویق و تنبیه با جزئیات 

و ظرافت های آن است.
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کام تشنه گلستان لنگ اعتبار
اعظم محبی: با گذشت ۱۰ سال از آغاز عملیات احداث سد نرماب هنوز زمان 
آبگیری این سازه آبی مشخص نشده و مردم چشم انتظار هستند تا با افتتاح آن 
دغدغه کم آبی در تابستان و اضطراب سیل در زمستان کاهش یابد. رشد مراکز 
جمعیتی در گلستان سبب شد تا مدیران ارشد این استان به فکر راهکارهای 
اساسی برای تأمین آب مورد نیاز منطقه به ویژه در شرق باشند. توسعه اراضی 
زراعی و باغی و شکل گیری کانون های جمعیتی جدید در حوالی شهرهای 
گنبدکاووس، مینودشت، آزادشهر، گالیکش و روستاهای اطراف موضوع تأمین 
آب را به یک دغدغه تبدیل کرد و با توجه به وجود رودخانه های دائمی مانند 
نرماب، چهل چای و خرمالو در شرق استان، عملیات احداث سد نرماب در 

مینودشت از سال ۱۳۹۰ آغاز شد.
براساس برنامه ریزی های اولیه قرار بود این سد طی پنج سال به اتمام برسد اما 
با گذشت بیش از ۱۰ سال همچنان این سازه آبی کامل نشده و زمان آبگیری 
آن هم نامشخص است. وقوع سیل در اواخر سال ۹۷ و اوایل ۹۸ سبب شد تا 
مدیران ارشد کشور تزریق اعتبار برای تکمیل این پروژه عظیم را جدی تر در 
دستور کار قرار دهند زیرا براساس نظر کارشناسان در صورت افتتاح و بهره 
برداری از سد نرماب، خسارت های سیل کمتر بود و این سازه آبی می توانست 
جلوی بروز میلیاردها تومان خسارت را بگیرد. ظرفیت ذخیره آب پیش بینی 
شده برای این سازه آبی ۱۲۵ میلیون مترمکعب است که در صورت تکمیل و 
بهره برداری می تواند آب شرب بیش از نیم میلیون نفر از اهالی شرق استان و 
حدود ۲۰ هزار هکتار از اراضی زراعی منطقه را تأمین کنند. خشکسالی های 
چند سال اخیر و کمبود منابع آب ضرورت تسریع در بهره برداری از این سد را 
دو چندان کرده و خسارت های زیاد خشکسالی به بخش دامپروری، زراعت، 
باغداری و حتی چالش های حوزه تأمین آب شرب از جمله موضوعاتی 

هستند که می تواند با بهره برداری از سد نرماب به حداقل برسد.

برای جابجایی ۳ روستا اقدامی نشده است
پنج روستا در کاسه سد واقع شده و باید جابجا شوند که عملیات جابجایی 
یکی از آنها به اتمام رسیده و جابجایی یک روستای دیگر در دستور کار 
است، فرماندار مینودشت در این خصوص گفت: پنج روستا در کاسه سد 
واقع شده که یکی از آنها - جنگلده پایین- جابجا و مردم در مکان جدید 
مستقر هستند. سید ابوالفضل حسینی نیا افزود: عملیات انتقال روستای 
جنگلده بالا هم از سال گذشته آغاز شده و ساخت و ساز توسط بنیاد مسکن 
در حال انجام است که به دلیل شرایط مالی سرعت مناسبی ندارد. وی ادامه 
داد: اما در سه روستای دیگر، محمدزمان خان، پس پشته و باقرآباد هیچ 
اقدامی انجام نشده و در فازهای بعدی باید آنها منتقل شوند. حسینی نیا ادامه 
داد: در داخل کاسه سد هم زمین های کشاورزی واقع شده که باید تملک 
شده و در اختیار آب منطقه ای قرار بگیرد. وی با اشاره به وجود درختان 
در داخل سد، افزود: به دلایل زیست محیطی، منابع طبیعی اجازه قطع این 
درختان را در فصل تابستان نداد و باید در فصل پاییز این عمل انجام شود. 
حسینی نیا بیان کرد: این عقب ماندگی ها به دلیل کمبود تخصیص اعتبارات 
بوده که خوشبختانه در دو سال اخیر اعتبارات خوبی داشتیم و پیشرفت 
فیزیکی خوبی را هم شاهد بودیم. سیدمحمد حسینی، مدیرکل بنیاد مسکن 
مسکونی  واحدهای  احداث  وضعیت  آخرین  در خصوص  هم  گلستان 
روستای جنگلده بالا گفت: روستای جنگلده بالا ۲۲۰ واحد مسکونی داشته 
که در مرحله اول ۶۰ واحد تفاهم و به اتمام رسید و در فاز دوم ۶۰ واحد 
دیگر به آن اضافه شد و مابقی واحدها -۸۰ واحد- در صورت تفاهم با آب 

منطقه ای انجام خواهد شد.

نرماب در ۱۴۰۰ آبگیری می شود
البته طبق گفته مسئولان آبگیری اولیه هیچ مشکلی برای سه روستای باقی مانده 
ایجاد نخواهد کرد اما با پیشرفت کار باید عملیات انتقال روستاها انجام شود. 
از سال گذشته مسئولان وقت چند موعد را برای آبگیری اولیه سد مشخص 
کردند که تاکنون این امر محقق نشده است لذا در این راستا با معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری گلستان گفتگو کردیم، عفت همدم گفت: مقرر شده 
بود که سد نرماب در تیرماه امسال آبگیری شود اما به دلیل اینکه مجوز قطع 
درختان و بوته ها از طرف سازمان جنگل ها و منابع طبیعی داده نشده بود و 
چون طبق ضوابط منابع طبیعی، قطع درختان باید در نیمه دوم سال باشد، لذا 
آبگیری به نیمه دوم سال موکول شد. وی در خصوص جابجایی روستاها هم 
افزود: یک روستا به طور کامل جابجا شده و یک روستای دیگر هم ۶۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد. همدم اضافه کرد: در مرحله اول آبگیری ارتفاع آب به 
اندازه ای نیست که مشکلی برای سایر روستاها ایجاد شود و البته رایزنی برای 
تملک و جابجایی سه روستای باقیمانده هم توسط آب منطقه ای در دست 
انجام است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گلستان ادامه داد: بدنه 
سد تا سطحی که باید آبگیری شود تکمیل شده و در مجموع ۱۰۰ درصد 

کامل نیست. وی عنوان کرد: در مرحله اول آبگیری، هدف پیشگیری از وقوع 
سیلاب های احتمالی است تا مشکلی برای روستاها و شهرهای اطراف ایجاد 
نشود و در فازهای بعدی هدف آبرسانی به روستاها و شهرهای اطراف مانند 
مینودشت، گنبدکاووس، گالیکش و روستاهای نوار مرزی است که باید خط 
انتقال و تصفیه خانه اجرا شود تا بتوانیم ۴۰ میلیون متر مکعب آب تخصیصی 

شرب را به آنها برسانیم.

استفاده از تصفیه خانه اضطراری
همدم افزود: در سفر معاون وزیر در شهریور ماه سال جاری، پیگیر اعتبار 
برای خط انتقال و تصفیه خانه بودیم که مقرر شد به دلیل اینکه این تأسیسات 
اعتبار بالایی لازم دارد به صورت موقتی از پکیج های تصفیه اضطراری و 
فوری استفاده شده تا آب را با حدود ۲۰۰ لیتر بر ثانیه به شهرهای اطراف 
برساند. طبق گفته وی ۴۵۰ میلیارد تومان در دو سال اخیر برای سد اختصاص 
یافت در صورتی که از سال ۹۰ که احداث سد آغاز شد تا سال ۹۸ کل اعتبار 

تخصیص یافته ۴۰۰ میلیارد تومان بوده است.

۱۰۰ میلیارد به پیمانکار بدهکاریم
برای اطلاع از عملیات احداث و تکمیل سد نرماب و موانع آبگیری اولیه با 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان گفتگو کردیم، سید محسن حسینی 
گفت: مقرر شده بود که در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ سد آبگیری شود اما کمیته 
ملی آبگیری سدها به دلیل موانعی به ویژه عدم پاکسازی مخزن از درختان و 

خاک هوموس دار، با مجوز آبگیری در آن مقطع مخالفت کرد.
حسینی اضافه کرد: همچنین سازمان جنگل ها هم به دلیل عدم امکان صدور 
مجوز قطع درختان در نیمه اول سال، مجوز لازم را صادر نکرد ضمن اینکه به 
دلیل خشکسالی، عملًا آبی در رودخانه موجود نبود. مدیرعامل آب منطقه ای 
گلستان افزود: پیگیر صدور مجوز قطع درختان بوده و چنانچه مجوز صادر 
شود و عملیات قطع درختان و جمع آوری ریشه ها و خاک هوموس دار 
به پایان برسد، امیدواریم تا پایان سال بتوانیم سد را آبگیری کنیم. وی بیان 
کرد: تاکنون حدود ۸۰۰ میلیارد تومان هزینه شده و حدود ۱۰۰ میلیارد 

تومان هم به پیمانکاران بدهکار هستیم.

عملیات خاکریزی شبانه روز ادامه دارد
حسینی در مورد روند احداث هم گفت: از مجموع ۷.۲ میلیون مترمکعب 
خاکریزی سد، حدود ۶.۴ میلیون مترمکعب انجام شده و عملیات دوشیفته 
در طول شبانه روز ادامه دارد. وی در خصوص عملیات انتقال بعد از 
خطوط  دارد،  وجود  مؤلفه  سه  کار  این  برای  گفت:  هم  برداری  بهره 
انتقال و تصفیه خانه و مخازن آب شرب، که در موافقت نامه آبرسانی 
به شهرها و روستاهای نوار مرزی آمده و در حال اجراست. حسینی 
بیان کرد: شبکه کشاورزی، که موافقت نامه جداگانه دارد و سد انحرافی 
آغاز نشده و  اتمام رسیده است ولی شبکه های اصلی و فرعی  به  آن 
خطوط انتقال و تصفیه خانه آب صنعت، که در حال مطالعه است. وی 
افزود: مساحت کل اراضی مورد نیاز برای تملک اعم از داخل مخزن 
اراضی  و  هکتار   ۹۰۰ جایگزین  جاده های  و  روستاها  هادی  طرح  و 
استملاک شده تاکنون ۲۵۰ هکتار است.اهالی گلستان انتظار دارند در 
دولت جهادی با تخصیص اعتبار کافی و با عزمی جدی تر سد نرماب 
تکمیل شده تا در صورت بروز بارش های رگباری و سیل آسا، جلوی 

خسارت های احتمالی گرفته شود.

ادامه ساخت و سازها 
در زیارت

های  گزارش  گلستان گفت:  دادگستری  کل  رئیس 
مردمی که به دست ما می رسد حاکی از ادامه ساخت 
و سازهای غیرمجاز در منطقه زیارت گرگان است و 
این نشان می دهد، دستگاه های مسئول در این بخش 
در انجام وظیفه خود کوتاهی کرده اند. حیدرآسیابی 

گفت: گزارش های مردمی که به دست ما می رسد 
حاکی از ادامه ساخت و سازهای غیرمجاز در منطقه 
زیارت گرگان است و این نشان می دهد، دستگاه 
خود  وظیفه  انجام  در  بخش  این  در  مسئول  های 
در جلسه شورای  آسیابی  اند. حیدر  کرده  کوتاهی 
حفظ حقوق بیت المال گلستان اظهار کرد: اگر دستگاه 
های متولی مانند آب منطقه ای درباره حریم و بستر 
رودخانه و امور اراضی درباره زمین های کشاورزی 
در منطقه زیارت به موقع پیشگیری و برخورد می 
کردند، امروز کار به حکم قضایی و قلع و قمع نمی 
رسید.وی افزود: دستگاه های متولی نداشتن ادوات 
و ماشین آلات را علت تاخیر در تخریب ساخت و 
سازهای غیرمجاز در منطقه زیارت عنوان می کنند، به 
هیچ عنوان پذیرفته نیست و همه دستگاه ها موظفند 
ادوات و ابزار کار مورد نیاز متناسب با ماموریت ها و 
وظایف خود را تامین کنند. حیدر آسیابی تاکید کرد: 

از این پس، چه در اجرای احکام قلع و قمع و چه 
در اهمال در انجام وظایف قانونی هیچ عذر و بهانه 
ای مبنی بر نداشتن ابزار قلع و قمع پذیرفته نیست 
و دادستانی با عنوان ترک فعل و مسامحه در انجام 
وظایف قانونی برای مدیران دستگاه های متولی ورود 
خواهد کرد. رئیس کل دادگستری گلستان بیان کرد: 
امور اراضی و آب منطقه ای با استفاده از ظرفیت های 
قانون بلافاصله جلوی ساخت و سازهای غیرمجاز را 
بگیرند و این که مدیران متولی در حوزه پیشگیری 
بستر  و  حریم  در  غیرمجاز  سازهای  و  ساخت  از 
رودخانه و اراضی کشاورزی فقط به اخطار بسنده می 
کنند، پذیرفته نیست و باید بلافاصله ساخت و ساز 
متوقف و گزارش آن به شورای حفظ حقوق بیت 
المال استان اعلام  شود.آسیابی با اشاره به حدنگاری  
۹۹ درصد اراضی ملی و منابع طبیعی استان از تلاش 
های شبانه روزی اداره کل ثبت اسناد و املاک اسناد 

در این بخش قدردانی کرد و گفت: سند دار شدن 
اراضی ملی و منابع طبیعی استان جلوی دست اندازی 
ها و زمین خواری را می گیرد. دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز گلستان از عزم دادستانی برای اجرای 
احکام قلع و قمع بناهای غیرمجاز خبر داد و از مردم 
با ساخت و سازهای غیرمجاز در خارج  خواست: 
بافت به ویژه در منطقه زیارت، سرمایه خود را هدر 
ندهند. محمود اسپانلو افزود: برای سرعت بخشیدن به 
اقدامات این حوزه در دادسرای مرکز استان یک شعبه 
ویژه رسیدگی به ساخت و سازهای غیرمجاز و دست 
اندازی به اراضی ملی و انفال تعیین و مسئولیت آن را 
یکی از قضات مجرب و توانمند سپرده شد.دادستان 
اسپانلو گفت: به موضوع ترک فعل های مدیران هم 
به صورت ویژه ورود کرده ایم و مدیرانی که در انجام 
وظایف خود کوتاهی می کنند تحت، تعقیب قضایی 

قرار می گیرند.

 ۴50 میلیارد تومان در دو سال اخیر برای سد اختصاص یافت 
در صورتی که از سال ۹0 که احداث سد آغاز شد تا سال ۹۸ 

کل اعتبار تخصیص یافته ۴00 میلیارد تومان بوده است.
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ناپختگی مدیران در صنعت مرغ
اعظم محبی: تصمیمات ناپخته در واردات 
مرغ منجمد و پیشنهاد حذف ارز یارانه ای 
در تامین نهاده های طیور موجب نگرانی 
مرغداران گلستانی شده و آن ها این امر 
تضاد  در  تولید  از  حمایت  رویکرد  با  را 
بزرگترین  از  دانند. صنعت مرغداری  می 
صنایع گلستان است که با استقرار بیش از 
هزار واحد مرغداری گوشتی و تخمگذار 
دارد  کشور  مرغ  تامین  در  بسزایی  نقش 
از  و روزانه حدود ۷۰۰ تن گوشت مرغ 
گلستان به تهران و دیگر استان ها صادر 
سال های  در  مرغداری  صنعت  شود.  می 
سیاست های  برخی  اتخاذ  سبب  به  اخیر 
نادرست با چالش های متعددی روبرو شده 
دامی،  نهاده های  توزیع  غلط  رویه  است؛ 
انتخاب نوع جوجه ریزی ها  دخالت در 
و مداخله در قیمت گذاری مرغ و جوجه 
و همچنین واردات نابهنگام مرغ منجمد از 
خارج از کشور از جمله رویکردهای غلط 
بوده  در سال گذشته  مرغداری  در حوزه 
آمدن  کار  روی  با  می رفت  انتظار  است. 
دولت جدید و تمرکز برای تحقق اقتصاد 
مقاومتی و خودکفایی در تولید محصولات 
پروتئینی و گوشت سفید این سیاست ها 
اصلاح شود اما متاسفانه شاهد آن هستیم 
با استمرار رویه های حاکم بر  که دولت 
صنعت مرغداری، چشم انداز روشنی برای 
حمایت از فعالان این بخش ندارد. واردات 
هزاران تن مرغ یخ زده و کاهش قیمت مرغ 
منجمد در بازار یکی از موضوعاتی بوده که 
در روزهای اخیر سبب اعتراض برخی از 
مرغداران شده است. فعالان این بخش معتقد 
هستند: دولت به جای واردات مرغ منجمد و 
پیش بینی ارز نیمایی یا ارز چهار هزار و ۲۰۰ 
تومانی در این بخش، می توانست این مبالغ 
را صرف یارانه در حوزه تامین نهاده های 
دام و طیور و یا دارو و مکمل های بخش 
صنعت مرغداری کند تا قدرت توان تولید 
داخلی افزایش یافته و امکان صادرات این 
محصول استراتژیک فراهم شود. مرغداران 
گلستان بر این باور هستند که همجواری با 
کشورهای عضو اوراسیا بازار بسیار مناسبی 
حمایت  و  است  مرغداری  صنعت  برای 
حداکثری  توان  کردن  فعال  زمینه  دولت، 
واحدهای تولیدی استان را فراهم کرده و با 
این عمل، امکان افزایش بیش از ۵۰ درصدی 

تولید هم وجود دارد.

حذف یارانه قیمت تمام شده را افزایش 
می دهد

خصوص  این  در  گلستانی  مرغدار  یک 
گفت: مقوله واردات مرغ منجمد شاید برای 
مصرف کنندگان پروتئین در کشور بسیار 
ضروری و رضایت بخش باشد ولی تاثیر 
استمرار این روند در درازمدت مشخص 
نیست و باید کار کارشناسی و دقیقی بر روی 
آن انجام شود. کامران فلاح در زمینه حذف 
احتمالی یارانه بر نهاده های مورد مصرف 
دام و طیور هم، افزود: با توجه به اینکه ۷۰ 
گوشت  تمام شده  قیمت  درصد  الی ۸۰ 
مرغ متأثر از قیمت ذرت و سویا است لذا 

حذف یارانه از این نهاده ها و خریداری 
کردن با قیمت ۶ برابری آن )از چهار هزار 
رشد  موجب  تومان(  هزار  به ۲۵  و ۲۰۰ 
چند برابری قیمت گوشت  مرغ می شود. 
وی اضافه کرد: حذف یارانه اعمالی دولت 
بر نهاده های دامی، قیمت تمام شده مرغ را 
افزایش خواهد داد و به طور مستقیم بر بازار 
مصرف تاثیر می گذارد. فلاح بیان کرد: در 
حال حاضر قیمت مصوب دولت در زمینه 
جوجه یک روزه به مبلغ چهار هزار تومان 
در بازار اعمال نمی شود و مرغداران مجبور 

هستند جوجه خود را با واسطه و با قیمت 
چند برابری تا ۱۳ هزار تومان هم خریداری 
کنند در نتیجه حذف ارز چهار هزار و ۲۰۰ 
تومانی منجر به افزایش قیمت تمام شده مرغ 

تولیدی می شود.

سیاست های غلط گذشته سبب کمبود 
محصول شد

سخنگوی اتاق بازرگانی گرگان که خود 
فعال صنعت مرغداری است، گفت: واردات 
بلندمدت  و  کوتاه  جنبه  دو  منجمد  مرغ 
این  به  واردات  بلندمدت،  جنبه  در  دارد، 
شیوه کار غلطی است و می توانستیم آن 
را از تولید داخل، تامین کنیم به شرطی که 
سیاستگذاری درستی از قبل انجام می شد. 
رضا مبصری با بیان اینکه باید در این زمینه 
علل یا عوامل را جستجو کرد، ادامه داد: این 
امر به سیاست گذاری های غلطی برمی گردد 
که در ۱.۵ سال گذشته در کشور اتفاق افتاده 
و باعث شد توان تولید داخل بلااستفاده باقی 
بماند و چون مدیران نتوانستند پاسخگوی 
تقاضای بازار داخل باشند ناچار به واردات 
تزریق  بازار  به  آرامش  تا  از خارج شدند 
شود. وی افزود: اتفاقات غلط گذشته نباید 
تکرار شود اما بخشی از این اتفاق به دلیل 
سیاستگذاری های غلط گذشته است که 
مبصری  هستیم .  آن  اجرای  به  ناچار  ما 
گفت: قطعاً تولیدکننده داخل از این امر 

ناراحت است چون استفاده از توان داخلی 
مسکوت مانده و کار به جایی رسیده که 
مرغ منجمد وارد می کنیم. وی با بیان اینکه 
گلستان ظرفیت و توان بالایی در تولید دارد، 
اضافه کرد: ما از همه ظرفیت ها استفاده نمی 
کنیم، هم اکنون بخشی از واحدهای استان 
راکد بوده و فاصله بین دوره های تولید هم 
افزایش یافته است. مبصری توضیح داد: در 
یک مقطع که نهاد و جوجه به اندازه کافی 
تأمین نشد و قیمت بالا رفت در واکنش به 
کنترل بازار، مسئولان سعی کردند تا تقاضا 

را کم کنند بنابراین فاصله بین جوجه ریزی 
را به اجبار زیاد کرده و از ۶۰ روز به ۹۰ 
روز رسید؛ در نتیجه ظرفیت ها را دستکاری 
کردند و این باعث شد هم اکنون در این 
محصول کم بیاوریم که این امر طبیعی بود.

حذف ارز ۴۲۰۰ تدریجی باشد
پیشنهاد  گفت:  گلستان  تولیدکننده  این 
ما آزادسازی قیمت ها است، هر جا که 
محدویتی در ظرفیت یا نهادها یا بازار و 
غیره ایجاد شود باعث می شود که تولید، 
اندازه  اقتصادی نباشد و محصول هم به 
کافی تولید نشود. مبصری افزود: ارز چهار 
هزار و ۲۰۰ تومانی باید برداشته شود و 
دولت هم باید در قالب سوبسید به جمعیت 
تقاضای  همچنین  کند؛  کمک  هدف 
محصول باید بالا رفته و تولیدکننده داخل 
نباید  اندازه کافی تولید کرده و  بتواند به 
محدودیت برای تولیدکننده قائل شوند. وی 
ادامه داد: هم اکنون اختلاف بین ارز چهار 
زیاد شده  آزاد  ارز  و  تومان  هزار و ۲۰۰ 
بنابراین دو مقوله دیگر باید رعایت شود؛ 
نخست اینکه ارز دولتی به تدریج حذف 
شود و دیگر سرمایه در گردش تولیدکننده 
هم مدنظر قرار گیرد زیرا تولید کننده کالا را 
با ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومان می خرید و 
هم اکنون نیاز سرمایه در گردش آن ۶ برابر 

می شود که باید آن را تامین کرد.

تعادل بخشی در بازار
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی گفت: هدف از واردات مرغ منجمد 
و توزیع آن در بازار این بود که بسیاری از 
اقشار آسیب پذیر نمی توانستند مرغ را با 
قیمت بالا تهیه کنند بنابراین برای تعادل 
بخشی در وضعیت بازار این امر اتفاق افتاد. 
رحمت اله نوروزی افزود: با توجه به نگاهی 
که امامین انقلاب مبنی بر حمایت از اقشار 
آسیب پذیر دارند، واردات مرغ انجام شد و با 
قیمت پایین تر در اختیار مصرف کننده قرار 
گرفت. وی بیان کرد: البته باید خودکفایی و 
حمایت از توان داخل مدنظر بوده تا اشتغال 
پایدار و مولد ایجاد شود. نوروزی ادامه داد: 
باید کاری کرد که نهاده به دست تولیدکننده 
واقعی برسد و با توجه به اینکه گلستان نیاز 
هشت استان دیگر و تهران را تأمین می کند 
لذا باید نگاه ویژه ای به این صنعت در استان 
چهار  ارز  حذف  خصوص  در  شود.وی 
هزار و ۲۰۰ تومانی هم گفت: در جلسه با 
وزیر جهاد و در مجلس تاکید کردم که باید 
برای حذف ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی 
زمینه سازی شده تا فشاری بر روی اقشار 
آسیب پذیر وارد نشود. وی عنوان کرد: باید 
مددجویان کمیته امداد و بهزیستی، کارمندان 
و کارگران و بازنشستگان در این طرح مد 
نظر قرار گیرند. نوروزی بیان کرد: در زمان 
رقم  تومان  هزار  ها ۴۵  یارانه  هدفمندی 
خوبی بود و هم اکنون ۱۵۰ هزار تومان هم 
ارزش چندانی ندارد. وی اضافه کرد: یکی 
از رویکردهای آیت الله رئیسی این بود که 
معیشت و امرار و معاش مردم حمایت شود 
بنابراین نباید کاری کرد که برای اقشار آسیب 
ایجاد  مشکلی  این طرح  اجرای  در  پذیر 
شود. نماینده مردم علی آبادکتول در مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد: باید از ظرفیت 
نخبگان اقتصادی، اهل فن، کمیسیون برنامه 
و بودجه، کمیسیون اقتصادی و کمیسیون 
اجتماعی و غیره در این راستا استفاده کرد و 
همه پای کار باشند تا این طرح تورم زا نباشد 

و گرانی را مهار کند.

تولید روزانه ۶۰۰ تن گوشت مرغ 
کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس  جانشین 
های  ظرفیت  خصوص  در  هم  گلستان 
استان در بخش مرغداری گفت: بیش از 
استان  در  مرغ  گوشت  تولید  واحد  هزار 
وجود دارد که روزانه بین ۵۰۰ الی ۶۰۰ 
تن گوشت تولید می کنند. سعید حسن پور 
افزود: میزان مصرف روزانه استان ۱۲۰ الی 
۱۴۰ تن در نوسان بوده که این میزان در 
روز توزیع می شود. حسن پور بیان کرد: 
بخش اعظمی از تولیدات استان )حدود 
۶۰ درصد( به تهران صادر شده و بقیه در 
هشت استان توزیع می شود. مطمئناً اعمال 
در خصوص حذف  غلط  های  سیاست 
چهار و هزار و ۲۰۰ تومانی و یا واردات 
مرغ منجمد می تواند بر تولید داخل اثر 
این صنعت را  گذاشته و در درازمدت 
در گلستان که بزرگترین تولیدکننده مرغ 

در کشور است.

خبر

سازمان قضایی از نیروهای مسلح 
چیزی جز قانون مداری نمی خواهد

رییس سازمان قضایی گلستان گفت: سازمان 
قضایی از نیروهای مسلح چیزی جز قانون مداری 
نمی خواهد و در اجرای ماموریت ها که شرایط 
جدیدی برای یگان به وجود می آید رعایت 
روابط  گزارش  دارد.به  بیشتری  لزوم  قوانین 
عمومی، غلام الواری در دیدار با فرمانده تیپ 
۲۳۰ متحرک و هجومی ارتش اظهار کرد: لایه 
های دفاعی کشور بر اساس توان رزمی نیروهای 
مسلح و تحرکات نظامی همسایگان با هوشمندی 
شکل گرفته است.وی افزود: حضور تیپ ۲۳۰ 
شهید متاجی در مرزهای شرقی کشور در همین 
راستا تضمین کننده امنیت منطقه است.الواری با 
بیان اینکه ارتش در مرزها حضور فعالی دارد، 
گفت: اجرای مانورهای مختلف نظامی در ماه 
های اخیر در تامین امنیت کشور بسیار بازدارنده 
بوده و حاکی از آمادگی رزمی نیروهای مسلح 
است. وی تاکید کرد: با وجود نیروهای مسلح، 
مردم و مسئولان به تامین امنیت کشور اطمینان 
داشته و کشور از گزند دشمنان در امان خواهد 
کشور  در  موجود  امنیت  اظهارکرد:  وی  بود. 
حاصل هماهنگی و هم افزایی نیروهای مسلح 
در بخش های مختلف دفاعی و امنیتی است. 
الواری با بیان اینکه درخواست سازمان قضایی 
مداری  قانون  جز  چیزی  مسلح  نیروهای  از 
نیست، بیان داشت: در اجرای ماموریت ها که 
شرایط جدیدی برای یگان به وجود می آید 
رعایت قوانین و مقررات لزوم بیشتری دارد. 
کرد:  تاکید  گلستان  قضایی  سازمان  رئیس 
یکی از راه های پیشگیری از جرائم نظامی 
در حین ماموریت، نظارت بیشتر فرماندهان 
بر نیروها در اجرای دستورات است.وی بیان 
داشت: بهترین نوع نظارت با حضور شخص 
فرمانده و بکارگیری افراد توانمند در شرایط 
حساس ماموریتی حاصل می شود.همچنین 
فرمانده تیپ ۲۳۰ متحرک و هجومی گرگان 
ماموریت  براساس  گفت:  دیدار  این  در  نیز 
محوله در مرزهای شرق کشور مستقر شده 
و منطقه را تحت کنترل داریم.سرهنگ ستاد 
سهراب اصغر زاده تاکید کرد: امنیت در این 
صرفاً  ارتش  حضور  و  بوده  برقرار  منطقه 
جهت مقابله با هرگونه شیطنت احتمالی است.
اصغری اظهارکرد: ارتش همواره در اوج ناامنی 
مناطق مرزی به دنبال تثبیت امنیت کشور و 
همسایگان خود بوده است.فرمانده تیپ ۲۳۰ 
ارتش گفت: ارتش جمهوری اسلامی با انجام 
رزمایش های مختلف و بکارگیری تجهیزات 
از پیش  امنیتی  جدید به دنبال تحقق اهداف 
سازمان  اینکه  بیان  با  است.وی  شده  تعیین 
قضایی همواره به عنوان یک راهنما در کنار 
نیروهای مسلح حضور داشته است، تصریح 
کرد: ارتش در ابعاد آموزش های نظامی کاملًا 
مستقل عمل می کند اما آموزش حقوقی یک 
تاکید  موضوع کاملًا تخصصی است.اصغری 
کرد: آموزش های حقوقی سازمان قضایی در 
انجام ماموریت ها بسیار کارگشا بوده و برای 

نیروهای مسلح مصونیت ایجاد می کند.

بيش از هزار واحد توليد گوشت مرغ در استان وجود دارد که روزانه بين 500 الی 600 تن گوشت توليد می کنند. 

مقوله واردات مرغ منجمد شاید برای مصرف کنندگان پروتئین
 در کشور بسیار ضروری و رضایت بخش باشد ولی تاثیر

 استمرار این روند در درازمدت مشخص نیست.


